
 Protokół Nr LXIII/2018
z LXIII Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu odbytej w dniu 27 września 2018 roku

w sali Urzędu Miejskiego Stary Rynek 1.

Ustawowa liczba Radnych - 21
Obecnych na Sesji              - 21

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad LXIII Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji.
3. Przyjęcie protokołu z LXII Sesji Rady Miejskiej.
4. Informacja o wykonaniu budżetu Miasta Łowicza za I półrocze 2018 roku.
5. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Miasto Łowicz za poprzedni

rok szkolny, w tym o wynikach egzaminów gimnazjalnych.
6. Rozpatrzenie uchwał:

1/ w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasto Łowicz na lata 2018-
2024,

2/ w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok,
3/ w sprawie  ustalenia Regulaminu Targowiska Miejskiego w Łowiczu,
4/ w  sprawie  określenia  zasad  udzielania  dotacji  celowej  z  budżetu  Miasta  Łowicza  na

dofinansowanie  przedsięwzięć  mających  na celu  zmniejszenie  emisji  zanieczyszczeń do
atmosfery,

5/ w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy po umowie zawartej na
czas oznaczony do 3 lat z tą samą stroną, której przedmiotem  jest ta sama nieruchomość
znajdująca się w zasobach Gminy Miasta Łowicza,

6/ w sprawie przeznaczenia do sprzedaży nieruchomości gruntowych położonych w Łowiczu
przy ul. Katarzynów, obręb Kostka,

7/ w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Łowicza, obszar
urbanistyczny Śródmieście, fragment położony w rejonie ulic: Podrzecznej- Starorzecze-
Mostowej,

8/ w  sprawie  aktualizacji  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania
przestrzennego miasta Łowicza,

9/ w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  nabycie  prawa  własności  nieruchomości  położonej
w Łowiczu  obręb  0004  Korabka,  będącej  w  użytkowaniu  wieczystym  Gminy  Miasta
Łowicza,

10/ w sprawie wyboru radnych do Komisji powoływanej przez Burmistrza Miasta Łowicza do
rozpatrzenia  wniosków  o  przyznanie  stypendiów  sportowych,  wniosków  o  przyznanie
nagród  zawodnikom  i  trenerom  za  osiągnięcie  wysokich  wyników  sportowych  we
współzawodnictwie międzynarodowym i krajowym w 2018 roku.

11/ w sprawie zaliczenia do kategorii dróg gminnych.
7. Informacja Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami.
8. Interpelacje, zapytania, sprawy różne.
9. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej.
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10.
11. Zakończenie obrad LXIII Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Rozpoczęcie Obrad Sesji Rady Miejskiej godz. 12.
Nieobecni  

Ad.1.
Otwarcia  obrad  LX Sesji  Rady Miejskiej  w Łowiczu  dokonał  Przewodniczący Rady Miejskiej
w Łowiczu Radny Michał Trzoska.  Powitał  Radnych oraz zaproszonych gości:  Burmistrza Miasta
Pana Krzysztofa Jana Kalińskiego, Zastępcę Burmistrza Miasta Pana Bogusława Bończaka. Powitał
Przewodniczących Zarządu Osiedli, Sekretarza Miasta Panią Marię Więckowską, Skarbnika Miasta
Pana Arkadiusza Podsędka, Naczelników Wydziału, Dyrektorów jednostek organizacyjnych miasta,
Radcę Prawnego Panią Jolantę Służalską - Mrożewską, pracowników Urzędu Miejskiego, 

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska stwierdził, że na Sesji Rady Miejskiej obecnych
jest 21 Radnych, wobec czego podejmowane uchwały będą prawomocne.

Ad. 2.
Przewodniczący Rady Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że  proponowany porządek obrad
LXIII Sesji wraz z projektami uchwał został przesłany wszystkim zaproszonym.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej poinformował,  że  wpłynęło  pismo  Burmistrza  Miasta
o wprowadzenie dwóch projektów uchwał: w sprawie wyboru radnych do Komisji powoływanej
przez Burmistrza Miasta Łowicza do rozpatrzenia wniosków o przyznanie stypendiów sportowych,
wniosków  o  przyznanie  nagród  zawodnikom  i  trenerom  za  osiągnięcie  wysokich  wyników
sportowych we współzawodnictwie międzynarodowym i krajowym w 2018 roku oraz w sprawie
zaliczenia do kategorii dróg gminnych.
Odczytał pismo, które stanowi załącznik. 

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie zmiany porządku obrad poprzez
wprowadzenie dodatkowego projektu uchwały w sprawie wyboru radnych do Komisji powoływanej
przez Burmistrza Miasta Łowicza do rozpatrzenia wniosków o przyznanie stypendiów sportowych,
wniosków  o  przyznanie  nagród  zawodnikom  i  trenerom  za  osiągnięcie  wysokich  wyników
sportowych  we współzawodnictwie  międzynarodowym  i  krajowym w 2018 roku,  który  będzie
rozpatrywany w pkt 6 jako uchwała nr 11.

19 „za”, 0„przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie zmiany porządku obrad poprzez
wprowadzenie do porządku obrad dodatkowego projektu uchwały w sprawie zaliczenia do kategorii
dróg gminnych. Dróg, który będzie rozpatrywany w pkt 6 jako uchwała nr 12.

19 „za”, 0„przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej  stwierdził,  że jednogłośnie został   zmieniony porządek obrad
LXII Sesji .
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Ad. 3
Protokół z LXII Sesji został wyłożony w Biurze Rady Miejskiej oraz na sali obrad. 
Sekretarzem LXII Sesji był Radny Dariusz Dzik. Sekretarz Sesji oraz Radni nie zgłosili uwag do
protokołu. 
Przewodniczący Rady Miejskiej  stwierdził, że skoro uwag nie zgłoszono, protokół z LXII Sesji
został  przyjęty bez zmian.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej na  Sekretarza  LXIII  Sesji  Rady  Miejskiej  zaproponował
Radnego Krzysztofa Igielskiego, który wyraził zgodę.

Ad. 4 
Informację o wykonaniu budżetu Miasta Łowicza za I półrocze 2018 roku – przedstawił  Pan
Krzysztof Kaliński Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik  należy się pochwała za pozyskiwanie dużych środków  zewnętrznych za
rosnące   z  roku  na  rok  wydatki  w  oświacie,  dzięki  temu  miasto  musi  zaciągać  kredyty.  
W niektórych dziedzinach  miasto może funkcjonować lepiej, inaczej. Burmistrz  czasami słucha
uwag zgłaszanych  przez  Radnych.  Przypomniał,   wypowiedź  Burmistrza  z  grudnia  2017 r.,  że
będzie to budżet rekordowy. Radny Siewiera mówił, że będzie  to budżet  magiczny. Radny Janicki
życzył  realizacji  budżetu  w  stu  jeden  procentach.  Radny  obawia  się  czy  budżet  zostanie
zrealizowany w 70% czy 80% . Budżet ten  już rekordowy nie będzie. Na posiedzeniu  komisji
Burmistrz informował   o braku projektów na niektóre inwestycje, że długo się czeka na pozwolenie
na budowę w Starostwie Powiatowym. O tym  było już wiadomo w grudniu roku ubiegłego. Radny
głosował za przyjęciem budżetu  i mówił, że będzie  się przypatrywał wykonaniu. Prosił Burmistrza
o przygotowanie informacji  o  stanie realizacji poszczególnych inwestycji. Nie rozumie dlaczego
we wrześniu przedstawia się  informację  w wykonania  budżetu  z i półrocze.  Podziękował, że pan
przygotował informacje 
Poniżej przedstawił własna ocenę  wykonania budżetu za I półrocze 2018r. cyt. 
„Analizując informację z wykonania budżetu za I półrocze 2018 roku zwrócić należy uwagę na
kilka rzeczy Jeśli chodzi 0 dochody ogółem to ich wykonanie na koniec czerwca wyniosło 61 mln
047 tysięcy złotych przy planie wynoszącym ponad 151 mln 325 tysięcy złotych tj. 40,3%. Zgodnie
z  upływem  czasu  nie  wykonano  dochodów  na  kwotę  ponad  14  mln  615  tysięcy  złotych.  
W zakończeniu do sprawozdania podano informację, że wykonanie tych dochodów jest większe  
o 1,8 mln złotych W stosunku do analogicznego okresu roku ubiegłego, przy czym dodać należy, że
W ubiegłym roku na koniec czerwca nie wykonano dochodów na kwotę lekko ponad 536 tysięcy
złotych.  Analizując  dochody zwróciłem uwagę na dobre wykonanie  dochodów bieżących.  Przy
planie wynoszącym ponad 113 mln 649 tysięcy złotych wykonano je W wysokości 59 mln 937
tysięcy złotych tj. 53,7%. W stosunku do upływu czasu dochody te są większe o ponad 3 mln 113
tysięcy złotych.. Bardzo dobrze wykonano wpływy z opłat za zarząd ,użytkowanie i użytkowanie
wieczyste. Plan w wysokości 1 mln 260 tysięcy złotych został wykonany W 93,9% tj. na kwotę
 1 mln 183 tysiące złotych, jednak trzeba pamiętać, że przygotowywana jest ustawa, na podstawie
której będzie można zmienić użytkowanie wieczyste W prawo Własności z bardzo dużą bonifikatą,
więc dochody te W przyszłości nam drastycznie zmaleją. Zwrócić należy uwagę na bardzo dobre
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Wykonanie  dochodów  z  majątku  gminy.  Przy  planie  Wynoszącym  ponad  1  mln  827  tysięcy
złotych, wykonanie wyniosło ponad 1 mln 476 tysięcy złotych tj. 80,8% tj. 0 ponad 562 tysiące
złotych  więcej  niż  by  to  wynikało  z  upływu  czasu.  Dodać  należy,  że  Wykonanie  dochodów  
z majątku gminy jest prawie takie same jak na koniec półrocza roku ubiegłego. Z drugiej strony
należałoby zadać pytanie,  czy W takim razie  dochody te  właściwie zaplanowano?. Wśród tych
dochodów  zwrócić  należy  uwagę  na  niskie  wykonanie  wpływów  z  innych  lokalnych  opłat
pobieranych przez j.s.t. na podstawie odrębnych ustaw tj. opłatę adiacencką (4,1%). Przy planie
Wynoszącym 30 tysięcy złotych wykonano tylko 1 tysiąc 217 złotych. Dobrze wykonano także
wpływy  z  podatków i  opłat.  Przy  planie  finansowym  wynoszącym  ponad  24  mln  352  tysiące
złotych, wykonanie wyniosło ponad 12 mln 672 tysiące złotych tj. 52% czyli o prawie 500 tysięcy
więcej  niż  Wynikałoby  to  z  upływu  czasu.  Dobrze  W tych  dochodach  wykonano  podatek  od
nieruchomości  51,3%, co wynika  najprawdopodobniej  z  faktu,  że  niektórzy płacą  ten  podatek  
z  góry za cały rok,  podatek  rolny i  leśny 78,5%, podatek od środków transportowych  (65,l%)
 i opłatę targową 53,3%. Słabo wykonano dochody z podatku od spadków i darowizn (42,3%)  
i podatek od czynności cywilnoprawnych (47,4%). 
Wykonanie  dochodów  z  udziału  w  podatkach  skarbu  państwa  wynosi  48,3%.  Przy  planie
wynoszącym ponad 29 mln  233 tysiące  złotych  wykonanie  wyniosło  lekko ponad 14 mln  114
tysięcy złotych. W stosunku do upływu czasu mamy tutaj brak W wysokości ponad 0,5 miliona
złotych. W tych dochodach plan PIT czyli w podatkach od osób fizycznych wynosił ponad 28 mln
383 tysięcy złotych,  a  wykonanie  ponad 13 mln  688 tysięcy  złotych  tj.  48,2% planu.  Zgodnie
z upływem czasu występuje tu brak W kwocie ponad 503 tysiące złotych. Warto dodać, że dochody
z podatku od osób fizycznych stanowią 18,8% w ogólnej strukturze dochodów. Dobrze wykonano
dochody  z  podatku  CIT  -  od  osób  prawnych.  Przy  planie  wynoszącym  850  tysięcy  złotych
wykonanie  wynosi  ponad  426  tysięcy  złotych  tj.  50,2%  planu.  Dodać  należy,  że  dochody  te
stanowią w ogólnej strukturze dochodów tylko 0,5%. Świadczy to o lepszej kondycji  łowickich
firm, nie mniej jednak ta kondycja nie przekłada się na zamożność mieszkańców naszego miasta.
Zwrócić też należy uwagę, że bywały już takie lata, gdzie dochody z podatku CIT wynosiły 1,5 mln
złotych Bardzo dobrze wykonano dochody z opłaty za wydanie zezwoleń na sprzedaż napojów
alkoholowych. Przy planie wynoszącym 680 tysięcy złotych wykonanie wynosi ponad 531 tysięcy
złotych tj. 78,2%. Potwierdza niestety to fakt, że ogólnie jako naród pijemy coraz więcej i niestety
alkohol wysokoprocentowy. Należy stwierdzić, że wpływ na to że pijemy coraz więcej ma także to,
że jest  coraz więcej  punktów sprzedaży i  spożycia alkoholi.  Dobrze stało się,  że Rada Miejska
obniżyła limity z tym związane. Alkoholizm jest coraz poważniejszym problem społecznym, gdyż
coraz  więcej  wydajemy na  usuwanie  skutków pijaństwa tj.  opiekę  zdrowotną,  rehabilitację  itp.
Moim zdaniem najważniejsze  są  tutaj  edukacja i  profilaktyka.  Zwrócić należy  uwagę na dobre
wykonanie własnych pozostałych dochodów gminy.  Przy planie wynoszącym ponad 1 mln 165
tysięcy złotych wykonanie  wynosi  prawie 657 tysięcy złotych tj.  56,4%. Wykonanie  subwencji
oświatowej wynosi 61,5% planu tj. lekko ponad 12 mln 246 tys. złotych przy planie wynoszącym
ponad 19 mln 900 tysięcy złotych.  Dodać należy,  że nasze miasto ponosi  z  roku na rok coraz
większe wydatki na oświatę. Subwencja oświatowa i równoważąca nie wystarcza na pokrycie 50%
wszystkich wydatków w tym zakresie.  Zwrócić należy uwagę na dobre Wykonanie dochodów  
z  zakresu  administracji  rządowej  i  innych  zadań  zleconych  ustawami.  Przy  planie  finansowym
wynoszącym ponad 24 mln 633 tys. złotych wykonanie wynosi ponad 12 mln 466 tysięcy złotych
tj.  50,6%.  Na  pierwszy  rzut  oka  wygląda  to  dobrze  jednak  w  rzeczywistości  dochody  te  nie
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pokrywają w całości wykonywanych wydatków w tym zakresie. Samorządy coraz więcej dokładają
do realizacji zadań z zakresu administracji rządowej. 

Wysoka Rado!!!
Analizując  to  sprawozdanie  (informację)  zwrócić  należy  uwagę  na  bardzo  niskie  wykonanie
dochodów  majątkowych.  Przy  planie  wynoszącym  ponad  37  mln  675  tys.  złotych  wykonanie
wynosi  tylko  1  mln  110  tysięcy  złotych  tj.  2,9%.  W  tym  mamy  bardzo  małe  wykonanie  ze
sprzedaży majątku - przy planie wynoszącym 1 mln 534 tysiące złotych wykonano tylko lekko
ponad 134 tysiące złotych tj. 8,8%. Mamy zerowe wykonanie środków na inwestycje ż udziałem
środków unijnych. Dla przypomnienia dodam, że plan wynosił tutaj prawie 35 milionów złotych. W
wykonaniu przychodów znajdują się ogromna kwota z wolnych środków w wysokości ponad 4 mln
954 tysiące  złotych,  które  w pierwszym półroczu  zostały  rozdysponowane.  Dla  przypomnienia
dodam, że w roku ubiegłym wolne środki wyniosły 5 mln 182 tysiące złotych. W tym miejscu
należy zadać pytanie czy budżet w 2017 roku był w każdym punkcie realny? Przypomnieć należy,
że  wolne  środki  to  nadwyżka  środków  pieniężnych  na  rachunku  bieżącym  budżetu  jednostki
samorządu  terytorialnego,  wynikająca  z  rozliczeń  wyemitowanych  papierów  wartościowych,
kredytów i pożyczek z lat  ubiegłych.  W tym roku wysoka Rada podjęła uchwałę o kredycie w
kwocie 15,2 mln złotych i domniemywać należy, że w przyszłym roku też będą ogromne wolne
środki. Wykonanie wydatków ogółem za I półrocze wyniosło ponad 58 mln 803 tysiące złotych
tj.33,3% planu wynoszącego ponad 176 mln 509 tysięcy złotych. Należy zwrócić uwagę na niskie
wydatki majątkowe. Przy planie wynoszącym ponad 66 mln 864 tysiące złotych wykonanie wynosi
tylko lekko ponad 7 mln 311 tysięcy złotych tj. 10,9%. W pierwszym półroczu nie wykonano także
żadnych  wydatków inwestycyjnych  związanych  z przeciwdziałaniem alkoholizmowi.  Plan na te
wydatki  wynosił  70 tysięcy złotych.  Wykonanie wydatków bieżących wynosi  47%. Przy planie
wynoszącym prawie 109 mln 645 tysięcy złotych wykonano ponad 51 mln 491 tysięcy złotych.
Mamy niskie wykonanie dochodów w pozostałych wydatkach (28,7%), ochronie zdrowia (39,2%),
bezpieczeństwie publicznym (29,4%). Wydatki w pomocy społecznej wykonano w 50,3%, czyli
prawie  zgodnie  z  upływem czasu.  Przy planie  wynoszącym ponad 30 mln  896 tysięcy złotych
wykonanie wynosi ponad 15 mln 550 tysięcy złotych. Analizując wykonanie budżetu po stronie
rozchodów to stwierdzić  należy,  że jest  ono prawie zgodne z  upływem czasu i  wynosi  49,5%.
Przypadające  do  spłaty  raty  kredytów  i  pożyczek  zostały  spłacone  w  terminach  określonych
w umowach na kwotę ogółem 2 mln 586 tysięcy złotych, przy planie wynoszącym ponad 5 mln 221
tysięcy złotych. W tym miejscu należy zwrócić uwagę na niskie wykonanie wydatków związanych
z obsługą długu publicznego. Przy planie wynoszącym 500 tysięcy złotych wykonanie wyniosło
lekko ponad 163 tysiące złotych tj. 32,8%. Zadłużenie na koniec czerwca bieżącego roku wyniosło
lekko ponad 20 mln 546 tysięcy złotych tj. 13,6% planowanych dochodów. Planowane zadłużenie
na koniec roku ma wynieść 40 mln 363 tysiące złotych tj. 26,7% planowanych dochodów, choć
wiemy już teraz, że planowane dochody i wydatki za moment będziemy zmniejszać o prawie 30
milionów  złotych,  więc  zadłużenie  to  będzie  sporo  wyższe.  Należy  mieć  nadzieję,  że  kwota
planowanych kredytów i pożyczek na koniec roku będzie niższa od zaplanowanej i nie przekroczy
25%. W związku z tym, że mamy niskie wykonanie wydatków wynoszące 33,3% (ponad 58 mln
803 tysiące złotych) i wykonanie dochodów na poziomie 40,3% tj. ponad 61 mln złotych.
 W budżecie jest nadwyżka w wysokości prawie 2 mln 250 tysięcy złotych. Nadwyżkę operacyjna,
czyli różnica pomiędzy dochodami bieżącymi, które zostały wykonane na kwotę ponad 59 mln 937
tysięcy złotych (52,7% planu) a wydatkami bieżącymi wykonanymi W kwocie 51 mln 491 tysięcy
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złotych (47% planu) wynosi ponad 8 mln 445 tysięcy złotych. Świadczy to  tym, że miasto ma
możliwości rozwojowe, ma możliwości zaciągnięcia dodatkowych kredytów i pożyczek na zadania
inwestycyjne.

Wysoka Rado!!  Szanowni Państwo!!!
Na koniec pozwolę sobie na kilka spostrzeżeń. Otóż wykonanie budżetu za pierwsze półrocze w
miesiącu  wrześniu  jest  bezsensowne,  dlatego,  że  rzeczywiste  wykonanie  budżetu  na  dzień  27
września wygląda zupełnie inaczej. Pan Burmistrz wiele razy w swoim wystąpieniu mówił, że to
jest  już  zrobione,  że  zadłużenie  wygląda  już  inaczej  itp.  Dlatego  też  poprosiłem  0  pisemną
informację dla siebie i radnych jak wygląda na chwilę obecną wykonanie planu inwestycyjnego, na
jakim etapie jest realizacja poszczególnych inwestycji. Mamy już koniec września, do końca roku
pozostanie jeden kwartał, a z informacji, jakie przedstawił Pan Burmistrz wynika, że spora część
inwestycji  nie jest  wykonana i najprawdopodobniej nie będzie wykonana i  przejdzie w wydatki
niewygasające  na  przyszły  rok.  Ja  zagłosowałem   grudniu  ubiegłego  roku  za  tym  budżetem,
dopowiadając, że będę się wnikliwi przyglądał jego realizacji. Już W grudniu 2017r. wiadomo było,
że będzie brak na rynku finn do wykonania inwestycji, szczególnie tych mniejszych, wiadomo było,
że ceny materiałów rosną i że W wielu wypadkach trzeba będzie niestety dokładać do inwestycji.
Już w grudni  ubiegłego roku wiedzieliśmy,  że wiele pozycji inwestycji została niedoszacowana
kwotowo. Przykładem może być biblioteka na którą zaplanowaliśmy 2 mln złotych, a za moment
będziemy dokładać do niej ponad 700 tysięcy złotych tj. 35%. Na targowicę miejską planowano
800 tysięcy złotych a będziemy planować limit wydatków na 1 mln 650 tysięcy złotych (ponad
206%), w tym:  1 mln 250 tysięcy złotych w roku 2018 i  400 tysięcy złotych w 2019 roku Co
ciekawe, to do budowy wiaduktu i dróg dojazdowych przy planie dotychczasowym 22 mln 410
tysięcy złotych będziemy planować w WPF zwiększenie wydatków o 12 mln złotych (tj. o 53,5%).
Czy przyjmowane przez nas budżety są więc realne? Niech Państwo sobie sami odpowiedzą na to
pytanie. Dla przypomnienia dodam, że w roku ubiegłym mieliśmy ponad 50 pozycji W wydatkach
inwestycyjnych ~ 14 przeszło w tzw. wydatki niewygasające na rok bieżący. W tym roku mamy
ponad 70 pozycji  W wydatkach inwestycyjnych.  Pytanie  ile  wejdzie  w wydatki  niewygasające,
choć trzeba jasno stwierdzić,  że o tym będzie już decydować nowa Rad Miejska.  Wielokrotnie
prosiłem Pana Burmistrza o to, aby nie wpisywać do planu inwestycyjnego takich zadań, gdzie
Miasto  nie  jest  w pełni  właścicielem gruntów pod te  inwestycje.  Niestety  takie  też  się  w tym
budżecie  znalazły,  dzisiaj  Pan  Burmistrz  mówi,  że  prawnicy  odradzają  wpisywanie  takich
inwestycji do budżetu. Dopiero po 12 latach burmistrzowania Pan doszedł do takiego wniosku? Co
najgorsze, są to inwestycje z budżetu obywatelskiego. Bardzo cieszę się, że Pan Burmistrz dostrzegł
potrzebę budowy tzw. Obwodnicy „Przedmieścia” tj. budowy drogi od ronda na ul. Łódzkiej do
Ronda  Niepodległości.  Przecież  mówiłem  0  tym,  gdy  zmienialiśmy  plan  zagospodarowania
przestrzennego dla Maspexu. Wiadomym jest, że do Maspexu będzie wjeżdżać i wyjeżdżać ok. 100
tirów dziennie. O tym wiadomo było już na etapie uzgodnień z ZEC-em przy budowie magistrali
ciepłowniczej.  Na moje  pytanie  do wiceprezesa  Maspexu Pana Samsela,  czy dołożą  się  do  tej
inwestycji usłyszałem, że byłby to precedens. Wiadomym jest, że inwestorzy w wielu miejscach w
Polsce  sami  sobie budują na własny koszt  infrastrukturę  teletechniczną  i  drogi.  Po uchwaleniu
zmiany planu zagospodarowania przestrzennego przeczytałem w którejś  z  ogólnopolskich  gazet
wywiad  z  Prezesem  Maspexu,  w  którym  powiedział,  że  nigdzie  nie  poszły  im  tak  gładko  i
bezproblemowo negocjacje jak w Łowiczu. Przecież moglibyśmy chociaż próbować wyrwać od
nich jakieś pieniądze na budowę tej obwodnicy. 
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Teraz  pozwolę  sobie  na  kilka  słów o oczyszczalni  ścieków. Wydatki  planowane na  ten  rok w
kwocie ponad 33 mln  złotych będziemy przenosić  na rok 2020. Zmniejszymy o blisko 30 mln
złotych dochody i wydatki na rok bieżący. W czasie wizyty prezesa firmy Control Proces w naszym
mieście stanąłem po stronie miasta, bo po prostu tego wymagała zwykła uczciwość. Ale faktem
jest, że to co najlepiej Panu wyszło z tą inwestycją to wynagrodzenia zespołu MAO - wynoszące
blisko 800 tysięcy złotych. Przy zderzeniu tej cyfry z wykonanymi pracami w wysokości ok. 30-40
tysięcy złotych, o czym sam Pan Burmistrz mówił, jest to nie do przyjęcia. Dobrze, że na początku
lipca został skład MAO zmniejszony, lecz moim zdaniem powinno się to stać dużo wcześniej.” 
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  z przedstawionej informacji o stanie realizacji
inwestycji na wrzesień br. wynika, że  na 71 inwestycji 16  inwestycji jest wykonane powyżej 70 %.
Czyli 23% inwestycji jest już wykonanych. Zerowe wykonanie dotyczy 45 inwestycji i 6 inwestycji
gdzie wykonanie jest poniżej 10% . Wykonanie inwestycji  budzi obawy Radnych. 
Radny Mariusz Siewiera  w informacji o realizacji inwestycji w pkt 15 należy poprawić procenty,
które  mylnie wyliczono.  Radny Wójcik wystąpił o  informację pisemną o aktualnej  realizacji
inwestycji  i przedstawienie jej na sesji  a Burmistrz chciał odpowiedzieć ustnie odpowiedzieć na
komisji.   
Nie ma co chwalić  póki co  za wydatki inwestycyjne.   Odniósł się do kredytu na 15 mln przy
oprocentowaniu  2,7%   w ocenie burmistrza to nie dużo. Ale odsetki rocznie wyniosą  320 000 zł.
to jest 30 000 zł miesięcznie. Miasto tego kredytu na pewno nie skonsumuje w całości ponieważ
modernizacja   oczyszczalni  ścieków zupełnie  leży.  Wnioskowano  o  zmniejszenie  i  urealnienie
kredytu.  Sporo  inwestycji  jest   niewykonanych  i   pewnie  nie  zostaną  wykonane.  
Zespół do realizacji projektu modernizacji oczyszczalni skonsumował nie małe środki. Wprawdzie
liczba członków  tego zespołu została zmniejszona ale czy od początku  była potrzebna aż taka
obsada.  Ma nadzieję  że   nowy  przetarg  na  modernizacje  oczyszczalni  dojdzie  do skutku.  Nie
można  zabronić poprzedniemu wykonawcy wystartowania w nowym przetargu. 
Zapytał skoro w inwestycji  oczyszczalni nic się nie dzieje   to  czy słusznie wypłacono  środki
zespołowi i czy zespół został dobrze dobrany. Powinny  zostać podjęte wcześniej  działania  dot.
rozwiązania umowy, zaoszczędzono by środki finansowe. Szkoda, że w kolejnym przetargu  będzie
drożej ( tak mówił Burmistrz).
Tak jaj zauważył Radny Wójcik większość inwestycji jest niedoszacowanych dokładane są środki
na  drogi dojazdowe do wiaduktu, do targowiska miejskiego  do którego szkoda, że  nie aplikowano
o środki unijne. 
Radny Jakub Wolski  jako  jedyny  wstrzymał  się  od  głosu  przy głosowaniu  nad przyjęciem
budżetu na 2018rok, każdy  Radny miał dobre intencje. Skoro poprzedni budżet z 54 inwestycjami
nie został zrealizowany dlaczego  nikt nie zadał pytania  jak zostanie  zrealizowany  budżet dużo
większy. A już wtedy był problem z przetargami i wykonawcami dlaczego Radni budżet poprali.
Pamięta dodawanie inwestycji w ostatniej chwili  na tzw. „ na buzię”  i w budżecie na 2018 rok
znalazło  74 inwestycje. Ocena  wykonania po połowie  roku o niczym nie świadczy ale do końca
roku zostały 3 miesiące zimowe i nie jest realne wykonanie tego budżetu. 
Przed drugim przetargiem na  modernizacje czyszczalni może  należy się dobrze zastanowić 
i  zmienić  zespół  MAO,   może  należy  zatrudnić  firmę  w  tym  się  specjalizującą.  Znikome  to
oszczędności, że Burmistrz  nie pobiera  wynagrodzenia. Profesjonalna firma wykryłaby wcześniej
problemy i zerwała umowę.  Zwrócił się z prośbą przemyślenie  i zatrudnienie firmy zewnętrznej
specjalizującej się sprawach oczyszczalni ścieków.
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Radny Krystian Cipiński wszyscy Radni  oczekują wiele  od budżetu,  w sprawach różnych  na
każdej sesji zgłaszają zadania  na które potrzeba nie małych środków finansowych. Należy wykazać
trochę  wyrozumiałości.  Budżet  jeszcze  nie  został  zrealizowany,  uważa    że  do  końca  roku  
w  znacznej  mierze  zostanie  wykonany  i   wszyscy  będą  zadowoleni  z  uzyskanego  rezultatu.
Nawiązał  do  wypowiedzi  Radnego  Wójcika  dot.  łatwych  lub  braku   negocjacji  z  Maspexem.
Zacytował art.

 z Rzeczpospolitej akapit pt.” W co zainwestowaliście”, że władze miasta stanęły na głowie aby
pomóc   firmie,   każdy  oczekuje  aby  pomagać  przedsiębiorcom  inwestycja   ta  mogła  być
przeniesiona gdzie indziej. 
Radna Zofia  Wielemborek  niektórzy radni  w swych  wypowiedziach  ocenili  już  wykonanie
budżetu, to  jest informacja o wykonaniu  budżetu Miasta Łowicza  za  I półrocze 2018 roku.  Fakt,
że jest  to  omawiane  we wrześniu to  jest  po czasie  ale   takie  są przepisy i  jest  to  niezbędne.
Dochody jak i  wydatki  są opisane w przedłożonej  informacji.  Uważa, że należy spojrzeć na to
całościowo bo budżet  to nie tylko przychody i rozchody to  funkcjonowanie całego  miasta, , szkół
i   przedszkoli,  ZUK,  ZGM,  jednostek  pracujących  na  rzecz  mieszkańców.  Wdrożenie  reformy
szkolnej w Łowiczu odbyło się bezboleśnie, nauczyciele nie stracili pracy.   W mieście  odbywa się
wiele wydarzeń  kulturalnych, sportowych historycznych.
 Chciałaby aby było  większe wykonanie dochodów. Należy wierzyć w nasze miasto.
Radny Krzysztof Olko nawiązał  do wypowiedzi Radnego Wójcika  dot. złej  jakości powietrza
w Łowiczu.  Zapytał  czy Radny wie gdzie   w mieście  jest  punkt  pomiaru   i  jakie  są  wyniki.  
Prosił o konkretne dane. 
Radny Mariusz Siewiera ocena wykonania budżetu  to nie ocena funkcjonowania miasta. Przy
ocenie  budżetu są oceniane  wydatki  i przychody a nie to jak funkcjonują szkoły czy jednostki
podległe.  
Negocjacje  z  firmą  Maspex,   czy   firma   nie  mogła  dołożyć  się  finansowo   do  inwestycji
drogowych.  Może  warto   by  taki   duży  inwestor,  przeznaczył  środki  finansowe   na  drogi
dojazdowe. Dobrze, że wraca temat obwodnicy przy ul, Kolejowej, odciąży to ruch na  wiadukcie.
Zarząd  osiedla   również   wnioskował  o  tą   obwodnicę.  Należy   przyśpieszyć  prace   nad
obwodnicami osiedla Górki i ul. Bolimowskiej. 
Radny Robert Wójcik punkt pomiaru jakości powietrza znajduje się w Łowiczu  przy Gimnazjum
nr  1.  Ale  czy   ten  punkt   mierzy   jakość  powietrza  na  osiedlu  Syntexowskim  albo  na  ul.
Łyszkowickiej w porze jesieni i  zimy. W mieście nie jest dobrze z jakością powietrza. A do tego
zwiększony ruch tirów w tym rejonie  miasta. 
Radny Jakub Wolski odbyło  się  niedawno spotkanie w Łowiczu  na temat  programu czyste
powietrze. Łowicz na mapie zanieczyszczeń jest porównywalny do Łodzi. 
Radna Karina Sędkowska – Staszewska  radni zgłaszają wnioski  do budżetu bo widzą potrzeby
miasta i mieszkańców. Życzyłaby sobie,  aby Burmistrz wydawał te środki tak jak swoje własne,
priorytetem są potrzeby mieszkańców.  Podziękowała Burmistrzowi za  realizację szatni w SP4
należy jeszcze zadbać o remont tarasu i  wyburzenie  budynku po byłej SP5 gdzie Radnej marzy  się
ogród zimowy.  Zostały 3 miesiące do końca roku i  na dokończenie inwestycji,  nie wiadomo czy
wystarczy  czasu.  Wykonanie  na  ul.  Wąskiej  trochę  trwało  ale  dziękuje  za  to.
 Życzyła  burmistrzowi  powodzenia w przyszłej  kadencji  i  prosiła aby dopilnować by do SP4
można było dojeżdżać rowerem. 
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Radny Krystian Cipiński sprawdził mapę smogową na dzień dzisiejszy stan powietrza  w Łodzi
jest  świetny  we  wszystkich  parametrach  czyli  w  Łowiczu  również.  Niska  emisja  z  palenisk
domowych, zanieczyszczenia ze środków transportowych to wszystkich dotyczy. Obecnie  jest ten
czas że w domach się pali, ludzi palą różnymi rzeczami. Miasto realizuje program niska emisja. W
Maspexie  była część radnych. Pan Prezes Samsel opowiadał o liczbie tirów, która miała wzrosnąć.
Stwierdził,  że liczba ta  nie wzrośnie,   trzeba zaufać to solidna firma.  Mamy dwóch  Radnych
którzy pracują w tej firmie i te dane te  potwierdzą. 
Radny Paweł Pięta  poinformował o projekcie  edukacyjnym „ Pszczoła. W niektórych miejscach
wyszły wyniki bardzo złe uznano, że  jest to błąd sprzętu. W miesiącach zimowych normy są  
w Łowiczu przekroczone. 

Radny Jakub Wolski podawanie wyników z dnia  dzisiejszego jest niepoważne . Zapytał  czy
Radny  wie jak działa urządzenie. Codziennie wkładane  są do urządzenia  białe kółeczka, odczyt
jest  co dwa tygodnie.
Radny  Jerzy  Stobnicki wnioskował  aby   wystąpić   do  ochrony  środowiska   o  zakup
automatycznego  urządzenia  badającego  zanieczyszczenie  powietrza  np.  w  ramach  zarządzania
kryzysowego.  Koszt   zakupu takiego urządzenia  to  ok.  500 000  złotych.  Warto   uzmysławiać
mieszkańcom  na  każdym  kroku  jak  ogromny  wpływ  ma  zanieczyszczone  powietrze  na  stan
zdrowia. Rada musi się nad tematem pochylić, warto prowadzić akcje i kampanie uświadamiające
na ten temat.
Radny Krystian Cipiński poparł pomysł  zakupu urządzenia do badania zanieczyszczeń powietrza
w mieście. 
Radny Robert  Wójcik  istotnie  należy  się  cieszyć  że  Maspex  inwestuje  w mieście.  Na  ul.
Powstańców powstają  sytuacje niebezpieczne stoi bardzo dużo samochodów. Wiadomo, że  ruch
samochodów  w tym rejonie będzie uciążliwy  to dlatego, Burmistrz zauważył potrzebę budowy
obwodnicy. 
Radny Dariusz Dzik nie  należy narzekać to jest ogromna  przebudowa całego zakładu. Ponad 200
mln zł zostało zainwestowane. Jego zdaniem nie będzie dużo więcej  TIR – ów niż obecnie. 
Te samochody znikną  z ulicy  na parking  jak ruszy nowy zakład.
Budowa obwodnicy w tym rejonie uznał za dobry pomysł. 
Radny Leszek Plichta  w Przetwórni łowickiej pracował  40 lat  zaczynał pracę jak był zakład
państwowy. Widział  przekształcenia w zakładzie.  Wszyscy właściciele liczyli  tylko na zysk, nie
prowadzono inwestycji w zakładzie. Maspex zainwestował  w Łowiczu ogromne środki finansowe
wynika z tego że planuje pozostać w mieście. W zakładzie pracuje ponad 600 osób. Przy takiej
produkcji  musi być odpowiedni magazyn.
Wiceprzewodniczący Rady Henryk Zasępa słuchając wypowiedzi czuł się jak Dyrektor  Liceum
Ogólnokształcącego im. Chełmońskiego.  Kiedy to przyjmowano do szkoły  uczniów którzy tego
chcieli, klasy były przepełnione i trudno było uzyskać  wysoką  średnią jak w szkołach  z mniejszą
ilością  uczniów. Nie należy zatem porównywać się z małymi gminami  gdzie realizowane jest 5
inwestycji. Uważa  że należy się szacunek,  że w mieście realizowane jest aż tyle inwestycji
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz podziękował za te słowa. Zapytał czy nie jest lepiej, że jest
zaplanowanych ponad 70 inwestycji z których  może nie udać się wykonanie kilku, czy  lepiej aby
przygotować  40  inwestycji   i  je   realizować  (  przy  obawie  o  ich  wykonanie).
W samorządach w Polsce   nie zostanie  zrealizowanych ponad 20 % inwestycji  ponieważ brakuje
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wykonawców  i  materiałów.   Nadmienił  że  miasto  otrzymało   o  ponad  300  tys.  zł  mniejszą
subwencję oświatową. 
Jeśli  chodzi o wydatki  związane z modernizacją oczyszczalni  zostały wydatkowane środki nie
tylko ona płace ale między innymi na nadzór inwestycyjny i obsługę prawną.  Miasto złożyło  dwa
pisma  do prokuratury  o  popełnienie  przestępstwa   przez  firmę  Controll  Process.  W przyszłym
budżecie   miasta  powinny  znaleźć  się  środki  finansowe   na  opracowanie   dokumentacji  na
obwodnicę.
Jeśli chodzi o zanieczyszczone  powietrze w Łowiczu to  istotny jest fakt że miasto położone jest na
bagnach i  torfie. W powiecie łowickim jest tylko 2% lasów a  zadrzewienie wynosi  48%.  W ciągu
ostatnich 7 lat podwoiła się liczba samochodów.
Zaciągnięty kredyt zostanie wykorzystany.
Dobrze że jest jednostka realizująca projekt dot. modernizacji oczyszczalni która współpracowała 
 z  wieloma kancelariami  prawniczymi  gdzie  godzina   porady kosztuje  ok.  500 zł.   Narodowy
Fundusz Ochrony Środowiska zapewnia, że jeśli będzie droższa oferta to miasto może wystąpić  
o zwiększenie dotacji.  Cześć gmin się wycofała z projektów  i pozostały niewykorzystane środki. 
 Na targowisko  miejskie nie można było skorzystać  ze środków  zewnętrznych  „Mój rynek’
ponieważ   zadanie  to  należało  wykonać  w  zbyt  krótkim  czasie  i  nie  spełniony  był  warunek
sprzedaży  artykułów  z  własnych  gospodarstw  produkcyjnych.  To  nie   jest  proste,  żeby  prosić
inwestora  o dofinansowanie budowy obwodnicy,  jest  to źle  postrzegane i  niebezpieczne.  Były
sytuacje, że Burmistrzowie, wójtowie trafiali  do więzienia. Burmistrz   pytał Prezesa o możliwość
dofinansowania  budowy drogi  i uzyskał odpowiedź ,że nie ma takiej możliwości. 
Radna Karina Sędkowska – Staszewska poinformowała, że czyste powietrze jest bardzo istotne
dlatego   zaproponowała  stworzenie  centrum  inwestycyjnego  poza  miastem  i  korzystanie  
z  naturalnych  źródeł  geotermalnych.  Działania,  które  można   podjąć  o  które  występowała   to
dosadzanie  drzew,  dosadzanie  drzew  przy  palcach  zabaw i  w parku Błonie.  Podziękowała  za
dosadzenie drzew na  Placu Przyrynku i Nowym Rynku. Warto pomyśleć o stworzeniu  ogrodu
zimowego na tyłach  Szkoły Podstawowej nr 4 dla szkół na lekcje przyrody. 
Radny Jerzy Stobnicki  wnioskował o zakup urządzenia do badania  czystości powietrza  przez
Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska . Pozornie  jest to duży wydatek ale  leczenie pacjenta 
z  chorobą  nowotworową  to  nie  współmierne  koszty.   Stwierdził  że  poprzeczka  inwestycyjna  
w Łowiczu jego zdaniem została zbyt wysoko postawiona. 

Pan Bogusław Bończak Zastępca Burmistrza  – miasto wystąpiło  z pismem do WFOŚ i GW
 i  w  odpowiedzi poinformowano, że nie mają na to środków. 
 
Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.
Opinię  Komisji  Mieszkaniowej  i  Socjalnej  – przedstawił  Przewodniczący Komisji  Radny Leszek
Plichta. 
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.
Opinię Komisji Rewizyjnej – przedstawi Przewodniczący Komisji Radny Krzysztof Janicki.

(stanowią załączniki)
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Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska  stwierdził,  że Informacja  o  wykonaniu
budżetu Miasta Łowicza za I półrocze 2018 roku została przyjęta.

Ad 5
Informację o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Miasto Łowicz za poprzedni rok
szkolny, w tym o wynikach egzaminów gimnazjalnych – przedstawiła Pani Małgorzata Nowak
Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych.

(stanowi załącznik)

Radni nie zgłosili pytań i uwag.

Opinię  Komisji  Społecznej  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Karina  Sędkowska-
Staszewska.

Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  stwierdził, że Informacja o stanie realizacji
zadań oświatowych w Gminie Miasto Łowicz za poprzedni rok szkolny, w tym o wynikach
egzaminów gimnazjalnych.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  zarządził przerwę w obradach sesji od godz.
 14 00 do  godz. 14.40. Po przerwie .

Ad. 6
Rozpatrzenie uchwał: 

1/  Projekt  uchwały  w  sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Gminy  Miasto
Łowicz na lata 2018-2024 - przedstawiła Pani Aneta Jakubczak  Zastępca Skarbnika Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik  zapytał jak została skalkulowana  kwota 12 mln.  zł na  nowe rondo.
 Polityka zaciągania kredytów będzie dążyć  do poprawy  wskaźników. W roku 2023 wskaźnik
planowanej łącznej kwoty spłaty zobowiązań  wynosi 10,80%  a dopuszczalny  wskaźnik  wynosi
10,82% , czyli na granicy. 
Pan  Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  potwierdził  ,  że  faktycznie  w   roku   2023  planowany
wskaźnik wynosi 10,80 % a dopuszczalny wynosi  10,82% ale w  roku 2024  wskaźnik wynosi
10,88%
 a dopuszczalny wynosi  12,66%.
Miasto wystąpiło do Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska  o przesunięcie terminu realizacji
inwestycji  na modernizację  oczyszczalni  ścieków do końca czerwca 2022 roku. Obecnie  spłata
kredytu  jest  rozpisana  do  kwietnia  2020  roku,  jeśli  termin  realizacji  inwestycji  zostanie
przesunięciu  o  dwa  lata  to  zmianie  ulegną  również   te  wskaźniki.
Średnie zadłużenie w samorządach wynosi ponad 30% a w Łowiczu zadłużenie wynosi 13%. 
Pan Grzegorz Pełka kwoty na wiadukt  zostały zwiększone  ponieważ  szacowane koszty były  
w  2015-2016 roku. W tym czasie wzrosły znacząco ceny za materiały budowlane.
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Na  przełomie  października  listopada  będzie  ogłoszony  przetarg  na   przedłużenie  ulicy  od  ul.
Dmowskiego i od  ul. Napoleońskiej do ul. 3 Maja koszt  szacowany jest na  7-8 mln. zł.  
Pierwotnie  planowane było jedno rondo na ul. Warszawskiej po długich rozmowach GDDKiA
zmieniła zdanie  i ma powstać drugie  rondo 5 wlotowe, chodzi o podniesienie bezpieczeństwa.
Planowane rondo przy wiadukcie było pierwotnie  3 wlotowe  obecnie dochodzi 4 wlot  od ul.
Iłowskiej. Te rozwiązania, wygenerowały dodatkowe koszty. 
Ulica  Dmowskiego dla Wydziału Inwestycji i Remontów  była priorytetowa. 
Pan   Krzysztof  Kaliński  Burmistrz poinformował  ,  że   obecnie  zadłużenie  miasta   wynosi
12,63%.
Radny  Mariusz  Siewiera stwierdził,  że  zadłużenie  miasta   może  nie  jest  spektakularne,  ale
spektakularnych inwestycji w mieście także nie było. 

Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

Przewodniczący  Rady  Miejskiej Michał  Trzoska zaproponował  przegłosowanie  projektu
uchwały.

14 „za”, 0 „przeciw”, 6 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/436/2018

2/ Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok - przedstawiła Pani
Aneta Jakubczak  Zastępca Skarbnika Miasta.

(stanowi załącznik)

Radni pytań, uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Budżetu  i  Finansów  -  przedstawiła  Przewodnicząca  Komisji  Radna  Zofia
Wielemborek.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
16  „za”, 0  „przeciw”,  4 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/437/2018

3/  Projekt  uchwały  zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  ustalenia  Regulaminu  Targowiska
Miejskiego w Łowiczu – przedstawiła Pani Beata Makowska z Wydziału Spraw Komunalnych.

(stanowi załącznik)

  
Radny Mariusz  Siewiera  na  targowisku miejskim osoby handlujące  muszą  wnosić  opłatę  za
rezerwację, wjazd i  tzw. placowe.  Zapytał czy wszystkie opłaty  objęte  są inkasem. 
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Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz dzierżawa i prowadzenia targowiska to dwie różne sprawy.
Nie wszystkie osoby handlujące  korzystają z rezerwacji.
Pani Beata  Makowska – stwierdziła, że  to ustala  dzierżawca targowiska .
Radny Mariusz Siewiera nie jest to normą potrójne nakładanie opłat. Zapytał czy  te 3 opłaty są
objęte inkasem.
Radny Marek Boroski stwierdził, że to co jest w Łowiczu to jest nonsens. Powinna być  jedna
opłata targowa z metra i  druga opłata za rezerwację, dwie opłaty jak na innych targowiskach  
w Polsce.
Piotr  Kosiorek  Inspektor  w  Wydziale  Spraw  Komunalnych pierwsza  opłata  rezerwacyjna
wynikająca  z  umowy dzierżawy miasto  dzierżawi  Klubowi  Sportowemu „Pelikan”.  Handlujący
nazywają to rezerwacją a miasto nazywa to poddzierżawą. Zależy  ta opłata od stawek klubu jest to
30-50 zł za stanowisko. Inną  opłatą jest opłata  targowa wynikająca z uchwały Rady Miejskiej,
opłata za sprzedaż. Ten kto sprzedaje na stanowisku ponosi opłatę natomiast samochód traktowany
jak zaplecze sprzedającego. Czyli  jest opłata za wjazd i za stoisko.
Opłata inkaso pobierana jest  za sprzedaż,  nie zależnie czy to jest targowisko miejskie czy sprzedaż
w Boże Ciało i pod  cmentarzami we Wszystkich Świętych.
Radny Mariusz Siewiera  czyli tylko opłata targowa objęta inkasem, pozostałe dwie opłaty  są  
w kwestii Klubu Sportowego „Pelikan”. 
Piotr  Kosiorek  Inspektor  w  Wydziale  Spraw  Komunalnych  Klub  Sportowy”  Pelikan”
poddzierżawca w przypadku targowiska  ustala  wysokości opłaty  zwanej rezerwacją. 
Radny Mariusz Siewiera handlujący ponosi trzy opłaty: rezerwacja, opłata targowa i wjazdowa
która też nie jest inaksem.
Radny Marek Boroski stwierdził , że  opłata wjazdowa powinna być skasowana. 
Radny Mariusz Siewiera   czyli  na miejskim targowisku  są trzy opłaty  o których wiedziało
niewielu Radnych . Jego zdaniem to nie jest norma. Zasugerował, że warto uregulować te kwestie
 z dzierżawcą i ucywilizować te opłaty.  
Pan  Bogusław  Bończak Zastępca  Burmistrza często  robi  zakupy  na  targowisku  miejskim.
Uważa, że jest niesprawiedliwe  jest naliczanie takich samych opłat  osobie wjeżdżającej dużym
tirem i  zajmującej  więcej miejsca  i osobie wjeżdżającej samochodem  osobowym .  Naliczanie
takich  samych  opłat  osobie  handlującej  meblami  i  osobie  handlującej  jajkami  uważa  za
niesprawiedliwe.  
Radny Mariusz Siewiera opłata wjazdowa powinna podlegać  opłacie inkaso
Radny  Marek  Boroski  opłata  powinna  być   naliczana  za  wykorzystany  metr  kwadratowy
powierzchni.  W Łowiczu  na targowisku jest totalny bałagan.
Radny Krzysztof Janicki opłata wjazdowa obowiązuje  nie tylko handlujących ale także  tych
którzy wjeżdżają bliżej aby zrobić   zakupy.  Jego zdaniem opłata wjazdowa powinna pozostać.
 Czym  innym  jest  opłata  z  metra  i  powinna  być  naliczana  na  bieżąco.  
Pan Bogusław Bończak Zastępca Burmistrza jest problem z osobami, które chcąc  usprawnić
zakupy   wjeżdżają  na  teren  targowiska.  Kłopot  występuje   zwłaszcza  w  soboty.  Stąd  wyszła
propozycja opłaty wjazdowej, która wynosi 4 złote, nie są to duże pieniądze.
Radny Mariusz Siewiera  osoby kupujące niech płacą, ale kupcy okazując  się opłatą targową nie
powinni ponosić opłaty wjazdowej.  Tych opłat jest za dużo należy to ucywilizować. 
Radny Robert Wójcik handel w Łowiczu powoli umiera. Jeśli jest możliwość  udzielenia pomocy
handlującym to należy  im pomóc.  Jest  problem z  wjechaniem  na  targowicę  w celu  zrobienia
zakupów. Poprosił Radnego Janickiego aby skończył z utopią.
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Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz  ostatnio soboty stały się bardziej  targowe niż wtorki, 
w  sobotę trudno jest przejść przez targowicę. Na początku października będzie  drugi przetarg na
modernizację  targowiska  miejskiego,  zostanie  przebudowana  pierwsza  alejka,  stanowiska  będą
przniesione, aby utrzymać ruch.
Radny Krzysztof  Janicki poprosił aby Radny Wójcik nie czynił komentarzy i uwag  pod jego
adresem i nie ubliżał nikomu.
Radny Robert Wójcik przeprosił za słowo utopia. Stwierdził, tylko  rzeczywistość.
Radny Marek Boroski  jeździ po rynkach i  rozmawia z handlującymi. Nie może być aż tylu opłat,
które   powinny być przejrzyste. Kwota opłaty zależy od humoru inkasenta. Do godz.  8.00 powinna
obowiązywać  rezerwacja, a potem  każdy  może zająć miejsce.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz Pan Piotr Kosiorek  kontroluje sprzedaż na targowisku  nie ma
tam nieprawidłowości  na wszystko musi  być  pobrany bilet  i  na każdą rezerwację są określone
stawki. Skoro ta sprawa budzi tyle dyskusji należy przygotować nowy projekt uchwały taki aby w
stawce opłaty targowej doliczyć zajmowaną powierzchnię. Uchwała obowiązująca została podjęta
w 2017 roku
Piotr Kosiorek Inspektor w Wydziale Spraw Komunalnych opłata targowa  pobierana jest za
stoisko sprzedażowe. Opłata skalkulowana jest  na samochód  osobowy  6,5 zł, za samochód od  3,5
tony 11,5zł, jeśli nie m samochodu handlujący płaci  tylko za stanowisko sprzedażowe. 

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
19  „za”, 0  „przeciw”,  0 „wstrzymujący”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/438/2018

4/  Projekt uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej z budżetu Miasta
Łowicza  na  dofinansowanie  przedsięwzięć  mających  na  celu  zmniejszenie  emisji
zanieczyszczeń  do  atmosfery  – przedstawił  Pan  Tomasz  Nowak,  Inspektor  z  Wydziału
Pozyskiwania Środków Zewnętrznych.

(stanowi załącznik)

Radna Zofia Kroc zapytała na jaki % dofinasowania  mogą  liczyć przedsiębiorcy.
Pan Tomasz Nowak  poinformował, że jeśli część lokalu powyżej 50%  jest przeznaczona na inne
cele niż mieszkaniowe to taka osoba  nie otrzyma dotacji. Jeśli zajmowana powierzchnia na cele
działalności gospodarczej jest poniżej 50% , dofinansowanie będzie proporcjonalnie obniżane.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
20 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/439/2018

5/  Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy dzierżawy po
umowie zawartej na czas oznaczony do 3 lat z tą samą stroną, której przedmiotem  jest ta
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sama nieruchomość znajdująca się w zasobach Gminy Miasta Łowicza -  przedstawiła Pani
Anna Gajewska Naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami.

(stanowi załącznik)

Radny Robert Wójcik   zapytał  czy czynsz dzierżawny wzrośnie.
Radna Zofia Kroc  zapytała czy są zaległości  w płatnościach czynszu.
Pani  Anna  Gajewska  Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami   poinformowała,  że  nie
wzrośnie czynsz i nie występują zaległości czynszowe. 

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.

(stanowią załączniki)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/440/2018

6/  Projekt  uchwały  w  sprawie  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  przez  Zakład  Gospodarki
Mieszkaniowej w Łowiczu kolejnych umów najmu po umowach zawartych na czas oznaczony
z tymi samymi stronami, których przedmiotem są te same nieruchomości znajdujące się w
zasobach  Gminy Miasto Łowicz, pozostające w administracji tej jednostki organizacyjnej -
przedstawi Pani Anna Gajewska Naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami.

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/441/2018

7/  Projekt  uchwały  w  sprawie  przeznaczenia  do  sprzedaży  nieruchomości   gruntowych
położonych w Łowiczu przy ul. Katarzynów, obręb Kostka - przedstawiła Pani Anna Gajewska
Naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami.

(stanowi załącznik)

Radni pytań, uwag nie zgłosili.
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Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/442/2018

8/  Projekt uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta
Łowicza, obszar urbanistyczny Śródmieście, fragment położony w rejonie ulic: Podrzecznej-
Starorzecze-  Mostowej-  przedstawi  Pani  Anna  Gajewska Naczelnik  Wydziału  Gospodarki
Gruntami i Pan Andrzej Bargieła projektant planu miejscowego.

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował  przegłosowanie nieuwzględnionych uwag 
Kto jest za  odrzuceniem uwagi o:

1.Przesunięcie nieprzekraczalnej linii zabudowy od strony ul. Starorzecze tak by pokrywała się
 z linią rozgraniczającą ulicy  dot. działki ewid. Nr 2083,2082.

10 „za”, 0 „przeciw”, 10 „wstrzymujących”
Większością głosów uwagę odrzucono. 
Kto jest za  odrzuceniem uwagi o:

2.Przesunięcie nieprzekraczalnej linii zabudowy od strony ul. Starorzecze tak by  pokrywała się
 z linią rozgraniczającą ulicy  dot. działki ewid. Nr 2085

9 „za”, 0 „przeciw”, 12 „wstrzymujących”
Większością głosów uwagę odrzucono. 

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
10 „za”, 0 „przeciw”, 11 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów 
U c h w a ł ę  Nr LXIII/443/2018
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9/  Projekt  uchwały  w  sprawie  aktualizacji  studium  uwarunkowań  i  kierunków
zagospodarowania przestrzennego miasta Łowicza- przedstawili Pani Anna Gajewska Naczelnik
Wydziału Gospodarki Gruntami i Pan Andrzej Bargieła projektant planów miejscowych.

(stanowi załącznik)
Radna Zofia Kroc -  Przekazała pytanie od mieszkańców kiedy będzie wyłożony projekt planu
zagospodarowania przestrzennego dla obrębu Zielkówka, ulica Klickiego po prawej i lewej stronie.

Naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami i  Planowania  Przestrzennego  Anna Gajewska-
odpowiedziała, że nie wiadomo. Aktualnie jest opracowywany projekt planu.

Projektant Andrzej Bargieła : przyznał, że długo trwa sporządzanie nowego dokumentu a czeka
na niego wielu inwestorów, ponieważ bez korekty tego dokumentu nie można sporządzić planu
miejscowego  dla  tych,  którzy  wnosili  propozycje  co  do  zagospodarowania.  Wyjaśnił  pojęcie
studium,  mówiąc,  że  nie  jest  to  przepis  prawa  a  dokument  wiążący  Burmistrza.  Rada  określa
zasady, kierunki poprzez uchwalenie studium, których Burmistrz sporządzając plan miejscowy nie
może  przekroczyć.  Uchwała  w  sprawie  ustalenia  studium  musi  być  zgodna  z  uchwałą
zatwierdzającą  plan  miejscowy.  Plan  miejscowy nie  może  naruszeń  ustaleń  studium.  Wyjaśnił
oznaczenia  poszczególnych  kolorów:  kolor  brązowy  -  zabudowa  mieszkaniowa  o  różnej
intensywności, kolor fioletowy - teren do zabudowy produkcyjnej (magazyny i składy), kolor żółty-
tereny rolne, na których może powstać tylko zabudowa zagrodowa, czyli tereny mało przydatne do
rozwoju  zabudowy  mieszkaniowej  i  produkcyjnej.  Tworząc  dokument  jakim  jest  studium,  w
pierwszej  kolejności  sporządza  się   podstawowe  opracowanie  eko  fizjograficzne.  Zebrano
wszystkie  informacje  dot.  warunków  zagospodarowania  na  danym  terenie  oraz  przygotowano
planszę uwarunkowań rozwoju przestrzennego. Na planszy zgodnie z art10 ustawy o planowaniu
i  zagospodarowaniu  przestrzennym  zostały  umieszczone  tereny  już  zabudowane,  tereny
wyznaczone  planami  miejscowymi  oraz  obszary  zwartych  struktur  przestrzennych  miejskiej
zabudowy.  Poinformował,  że  art.  10  ustawy mówi  jednoznacznie  o  tym,  że  żeby przeznaczyć
studium  i  kierunki  rozwoju  zabudowy  należy  wykonać:  prognozę  demograficzną,  prognozę
możliwości finansowych przygotowania terenów pod zabudowę, chłonność terenów, które już są
przygotowane  lub  częściowo  zabudowane.  Powiedział,  że  dopiero  poza  granicami  zwartych
terenów przestrzennych  można wyznaczać  nowe tereny pod zabudowę.  Poinformował  także,  że
wystąpił  poważny problem z  prognozą  demograficzną  ponieważ aktualnie  miasto  Łowicz  jest  
w  regresie  jeśli  chodzi  o  demografię.  Ostatnie  3  lata  to  około  500  osób  mniej  wg.  stanu
zameldowania. 
W studium przyjęto  założenie,  że  nastąpi  zahamowanie  jednak  najpóźniej  do  roku  2040-2045
zakładamy, że liczba mieszkańców może optymistycznym układzie osiągnąć ok. 38 tys.  
Możliwości  finansowe,  stan  uzbrojenia  terenu,  ilość  terenów  które  są  już  przygotowane
umożliwiają  dodatkowe  zaludnienie.  Zaznaczył,  że  aktualnie  istnieje  zjawisko,  wyludniania  
i  przeprowadzania  się  mieszkańców  z  Łowicza  do  okolicznych  wsi  na  terenie  gminy  Łowicz.
Gmina Łowicz posiada dodatnie  saldo demograficzne.  Na prezentowanej  planszy uwarunkowań
zbilansowano wyznaczone tereny pod zabudowę i są one w większej części uzbrojone. W zakresie
zabudowy  mieszkaniowej  z  usługami  np.  w  centrum  ul.  Podrzeczna  ok.  8,5  ha,  zabudowa
mieszkaniowa jednorodzinna gotowych terenów to 67,9 ha, zabudowa mieszkaniowa jednorodzinna
3, 5 ha, zabudowa usługowa stanowi 29 ha natomiast zabudowa produkcyjna (składy i magazyny)
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wynosi  93,5  ha.  Studium  wskazuje,  że  ma  spore  zasoby,  które  mogą  w  przyszłości  zostać
zabudowane. 
Przyjęto  maksymalny próg chłonności  terenów na 38 tys.  mieszkańców i  przygotowano  ofertę,
która znajduje się na rysunku studium ze zbilansowaniem : pod zabudowę mieszkaniową
 z  usługami  wyznaczono  dodatkowe  tereny  w  planie  miejscowym  8,5  ha  (fragmenty  po  obu
stronach ul. Kaliskiej), pod zabudowę mieszkaniową jednorodzinną dodatkowe 68 ha, zabudowa
wielorodzinna 3 ha, razem pod zabudowę mieszkaniową zaplanowano 78 ha, natomiast dodatkowe
93,5  ha  zaplanowano  na  zabudowę produkcyjną.  Pan Andrzej  Bargieła  przedstawił  na  planszy
podstawowe  kierunki  rozwoju  miasta,  zaznaczając  że   w  nowym  studium  znajduje  się
zdecydowanie więcej terenów budowlanych, zachowano podstawowy układ komunikacyjny (droga
krajowa 14, 92, 70). Przewidziano odciążenie ulicy Bolimowskiej i Warszawskiej. 
Radny Jakub Wolski: zapytał o drogę 92, tzn. planowaną obwodnicę, czy będzie ona wychodziła
przed rzeką Bzurą? Czy jest zaplanowany dodatkowy most na rzece?
Projektant  Andrzej  Bargieła  :  planowane  jest  wykonanie  mostu  w  celu  odblokowania  ciągu
komunikacyjnego  ul. Warszawska i ul.  Bolimowska. Istotną sprawą jest obsługa komunikacyjna
wewnątrz miasta w zakresie terenów przemysłowych. W trakcie wyłożenia studium do publicznego
wglądu  wpłynęło  około  24  pism  dot.  uzupełnienia  rysunku  projektu  studium  o  nowe  tereny
zabudowy mieszkaniowej. Poinformował, że nie możemy przekraczać prognozy demograficznej. 
Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Michał  Trzoska    zaproponował   przegłosowanie
nieuwzględnionych uwag :

Wniosek 1
Pismo 5, nr uwagi 5
Zmiana  obszaru  rolniczego  pod  zabudowę  mieszkaniową  jednorodzinną  z  usługami.  Obręb
Korabka w rejonie ul. Warszawskiej. Działki ewid. nr 1706/4, 1705, 1704 oraz sąsiednie.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku.

15 „za”, 0 „przeciw”, 6 „wstrzymujących”

Wniosek 2
Pismo 9, nr uwagi 9.3
Zmienić obszar U na MU lub M2 w kwartale ul. Kaliskiej, Starzyńskiego, Piłsudskiego i marketu 
Kaufland.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

13 „za”, 1 „przeciw”, 6 „wstrzymujących”

Wniosek 3
Pismo 9, nr uwagi 9.4
Zmienić obszar RZ na U przy ul. Dmowskiego – Kaliskiej - Kanale Kostka.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

10 „za”, 0 „przeciw”, 10 „wstrzymujących”

Wniosek 4
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Pismo 9, nr uwagi 9.5
Zmienić obszar P na MU – działki z tyłu nieruchomości wzdłuż ul. Łódzkiej do linii kolejowej do
łodzi oraz granicy lasu.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

12 „za”, 1 „przeciw”, 8 „wstrzymujących”

Wniosek 5
Pismo 9, nr uwagi 9.6
Powiększyć obszar M1 – z tyłu nieruchomości ul. Warszawskiej do ul. Nadbzurzańskiej Dolnej.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

11 „za”, 0 „przeciw”, 10 „wstrzymujących”

Wniosek 6
Pismo 9, nr uwagi 9.8
Obszar  na  południe  ul.  Blich  zmienić  z  M1  Na  M2  lub  MU do  głębokości  200  m  do  drogi
gruntowej.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

10 „za”, 0 „przeciw”, 11 „wstrzymujących”

Wniosek 7
Pismo 9, nr uwagi 9.9
Obszar na południe od ul.  Blich i  na zach.  od ul.  Mostowej  do rzeki  na głębokość 200 m (za
wyjątkiem ujęć wody) zmienić z R na MU.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska   zaproponował zagłosowanie za odrzuceniem
wniosku

13 „za”, 0 „przeciw”, 8 „wstrzymujących”

Wniosek 8
Pismo 9, nr uwagi 9.10
Obszar R pomiędzy ul. Blich i ul. Poznańską oraz ul. Seminaryjną (pola Blichowskie) zmienić na
MU.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

10 „za”, 0 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Wniosek 9
Pismo 10, nr uwagi 10.1
Zmiana obszaru kolejowego pod zabudowę mieszkaniową jednorodzinną z usługami (MU). Obręb
Korabka cz. działki Nr 1365. w rejonie ul. Legionów.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

11 „za”, 1 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”
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Wniosek 10
Pismo 10, nr uwagi 10.2
Zmiana obszaru kolejowego pod zabudowę mieszkaniową wielo i jednorodzinną z usługami (MU).
Obręb Zielkówka działki Nr 3031/20, 3031/21, 3031/47, 3031/48, 3031/49, 3031/50.
Obręb Kostka cz. działki Nr 4730/15
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

11 „za”, 0 „przeciw”, 10„wstrzymujących”

Wniosek 11
Pismo 10, nr uwagi 10.3
Zmiana  obszaru  kolejowego pod zabudowę mieszkaniową z usługami  (MU).  Obręb Kostka  cz.
działki Nr 4730/15
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

11 „za”, 0 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Wniosek 12
Pismo 10, nr uwagi 10.4
Zmiana obszaru kolejowego pod zabudowę usługową (U). Obręb Zielkówka działka Nr 3031/24 i
cz. działki 3031/46 (rejon ul. Dworcowej)
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

11 „za”, 0 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Wniosek 13
Pismo 10, nr uwagi 10.5
Zmiana obszaru kolejowego pod zabudowę produkcyjną (P). Obręb Kostka cz. działki Nr 4730/15 i
cz. działki Nr 4757/19.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

11 „za”, 0 „przeciw”, 10 „wstrzymujących”

Wniosek 14
Pismo 14, nr uwagi 14.1
Zmiana  obszaru  rolniczego  pod  zabudowę  mieszkaniową  jednorodzinną  z  usługami.  Obręb
Małszyce. Rejon pomiędzy ul. Kiernozką, Płocką i terenami kolejowymi.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska   zaproponował zagłosowanie za odrzuceniem
wniosku

10 „za”, 2 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Wniosek 15
Pismo 15, nr uwagi 15.1
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Zmiana  obszaru  rolniczego  pod  zabudowę  mieszkaniową  jednorodzinną  z  usługami.  Obręb
Małszyce. Rejon pomiędzy ul. Kiernozką, Płocką i terenami kolejowymi.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

9 „za”, 2 „przeciw”, 10 „wstrzymujących”

Wniosek 16
Pismo 16, nr uwagi 16.1
Zmiana  obszaru  rolniczego  pod  zabudowę  mieszkaniową  jednorodzinną  z  usługami.  Obręb
Małszyce. Rejon pomiędzy ul. Kiernozką, Płocką i terenami kolejowymi.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

9 „za”, 2 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Wniosek 17
Pismo 17, nr uwagi 17.1
Zmiana  Obszaru  rolniczego  pod  zabudowę  mieszkaniową  jednorodzinną  z  usługami.  Obręb
Małszyce. Rejon pomiędzy ul. Kiernozką, Płocką i terenami kolejowymi.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska   zaproponował zagłosowanie za odrzuceniem
wniosku

9 „za”, 3 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Wniosek 18
Pismo 18, nr uwagi 18.2
Dopuszczenie  obiektów  handlowych  o  powierzchni  sprzedaży  do  2000  m2.  Obręb  Małszyce.
Działki ewid. nr 715/1, 715/3.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

10 „za”, 2 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Wniosek 19
Pismo 19, nr uwagi 19.2
Dopuszczenie  obiektów  handlowych  o  powierzchni  sprzedaży  do  2000  m2.  Obręb  Małszyce.
Działka ewid. nr 715/2 (w zakresie terenów niezagrożonych powodzią).
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

10 „za”, 2 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Wniosek 20
Pismo 20, nr uwagi 20.2
Dopuszczenie  obiektów  handlowych  o  powierzchni  sprzedaży  do  2000  m2.  Obręb  Małszyce.
Działka ewid. nr 715/4 (w zakresie terenów niezagrożonych powodzią).
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

10 „za”, 2 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”
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Wniosek 21
Pismo 21, nr uwagi 21
Przeznaczyć obszar RZ pod tereny MU. Obręb Kostka. Działki ewid. nr 4972/1, 4972/2, 4972/3,
4972/5.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

9 „za”, 0 „przeciw”, 11 „wstrzymujących”

Wniosek 22
Pismo 23, nr uwagi 23
Zachowanie na całej działce obszaru ogrodów działkowych bez wprowadzania ogrodu działkowego
dla Domu spokojnej starości. Obręb Bratkowice. Działka ewid. nr 8524.
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska   zaproponował zagłosowanie za odrzuceniem
wniosku

12 „za”, 0 „przeciw”, 9 „wstrzymujących”

Wniosek 23
Pismo 24, nr uwagi 24
Zmiana obszaru U pod zabudowę mieszkaniową z usługami (MU). Obręb Kostka. Działka ewid. nr
4313/3.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  Michał  Trzoska   zaproponował  głosowanie  za  odrzuceniem
wniosku

8 „za”, 2 „przeciw”, 11 „wstrzymujących”
 
Wszystkie powyższe wnioski  większością głosów zostały odrzucone.
Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.

(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
11 „za”, 0 „przeciw”, 10 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła większością głosów:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/444/2018

10/  Projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości
położonej w Łowiczu obręb 0004 Korabka, będącej w użytkowaniu wieczystym Gminy Miasta
Łowicza- przedstawiła Pani Anna Gajewska Naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami.

(stanowi załącznik)

Radni pytań i uwag nie zgłosili.

Opinię  Komisji  Gospodarczej  i  Rozwoju  Miasta  -  przedstawił  Przewodniczący  Komisji  Radny
Krzysztof Olko.
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(stanowi załącznik)

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/445/2018

11/  Projekt uchwały  w sprawie wyboru radnych do Komisji powoływanej przez Burmistrza
Miasta Łowicza do rozpatrzenia wniosków o przyznanie stypendiów sportowych, wniosków
 o przyznanie nagród zawodnikom i trenerom za osiągnięcie wysokich wyników sportowych
we współzawodnictwie międzynarodowym i krajowym w 2018 roku – przedstawił Pan Michał
Zalewski, Kierownik Biura ds. Kultury, Sportu, Turystyki i Organizacji Pozarządowych.

(stanowi załącznik)
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska  zaproponował zgłaszanie kandydatów.
Radna Zofia Kroc: zgłosiła kandydaturę Jakuba Jędrachowicza.
Radny Jakub Jędrachowicz: nie wyraził zgody, ponieważ w ubiegłym roku sam otrzymał taką
nagrodę.
Radny Krystian Cipiński: zgłosił kandydaturę Krzysztofa Olko, który wyraził zgodę.
Radna Zofia Kroc: zaproponowała kandydaturę Grzegorza Durki.
Radny Grzegorz Durka: nie wyraził zgody.
Radny Krystian Cipiński: zaproponował radnego Krzysztofa Igielskiego, który wyraził zgodę.

Przewodniczący  Rady Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  projektu uchwały  w  sprawie
wyboru  Radnych :  Krzysztofa Igielskiego   i  Krzysztofa Olko do  Komisji  powoływanej  przez
Burmistrza Miasta Łowicza do rozpatrzenia wniosków o przyznanie stypendiów sportowych.

18 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/446/2018

12/  Projekt  uchwały  w  sprawie  zaliczenia  do  kategorii  dróg  gminnych –  przedstawił  Pan
Grzegorz Pełka, Naczelnik Wydziału Inwestycji i Remontów.

(stanowi załącznik)

Radny Robert  Wójcik   zapytał  czy  Naczelnik  Grzegorz  Pełka  się  nie  przejęzyczył  używając
określenia rondo Stanisławskiego. 
Radny Krzysztof  Janicki zapytał dlaczego miasto przejmuje fragmenty dróg Klickiego i Armii
Krajowej a nie całe ulice. Są to drogi w mieście. 
Pan  Grzegorz  Pełka,  Naczelnik  Wydziału  Inwestycji  i  Remontów  odpowiedział,  że  takie
ustalenia  były  dawno  temu  podjęte  (3  lata  temu).  Starostwo  Powiatowe  ma  subwencję  na
utrzymanie tych dróg. Miasto nie chce ponosić zbyt dużych nakładów na naprawę i utrzymanie tych
dróg tj. odśnieżanie, sprzątanie i bieżąca konserwacja. Stąd ta propozycja.

23



Radna Zofia Kroc zapytała czy  będzie  wykonana cała ulica 1- go Maja do placu Koński Targ?

Pan Grzegorz Pełka, Naczelnik Wydziału Inwestycji i Remontów będzie wykonany cały odciek
drogi od Placu  Koński Targ, ulica Magazynowa aż do ul. Turystycznej. 

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały.
21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”

Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie:
U c h w a ł ę  Nr LXIII/447/2018

Ad.7
Informację  o  działaniach  w  okresie  między  Sesjami  –  przedstawił  Pan  Krzysztof  Kaliński
Burmistrz Miasta.

(stanowi załącznik)

Radny Marek Boroski  nawiązał  do imprezy  Łowickie Jadło które dla niego było tragiczne.  
Ze strony ul. Stanisławskiego samochód uderzył  w jego samochód zrywając  zabezpieczenie prądu
a sprawca pod wpływem alkoholu próbował   uciekać.  Udało się Radnemu zatrzymać sprawcę,
zadzwonił po policję  która po interwencjach przyjechała po pół godzinie. Jak można tak traktować
radnego.  Uważa że  taka  impreza  powinna być  zabezpieczona  przez  policję  tak  jak  to  jest   na
świecie kwiatów
 w Skierniewicach  gdzie  na każdej krzyżówce stoi  radiowóz. Na Łowickim Jadle nie było policji i
nie było  prawidłowego zabezpieczenia.  Radny uważa że za swoją postawę powinien otrzymać
podziękowanie i przeprosiny z policji. Nie było podziękowania za obywatelską postawę.
Pan Krzysztof  Kaliński  Burmistrz  potwierdził,  że  takie  zdarzenie  opowiedział  jemu  Radny
Marek Boroski  który zachował się super. Podziękował Radnemu za postawę  i uścisnął mu dłoń
Pan  Michał  Zalewski   Kierownik  Biura ds.  Kultury,  Sportu,  Turystyki  i  Organizacji
Pozarządowych policja była zobowiązana do postawienia patroli od godz. 14. –tej do godz. 22.00
i zabezpieczenia ulic dojazdowych do Nowego Rynku , gdzie obowiązywał całkowity zakaz ruchu.
Powyższe  zdarzenie  miało  miejsce  przed  godz.  13-  tą  Jest  mu  przykro,  że  taki  incydent  miał
miejsce. Postarają  się  wspólnie  z policją aby takich sytuacji na przyszłości nie było. 
Radny Jakub Wolski akie zdarzenie  mogło stać się w każdej chwili zwłaszcza że kierowca był
nietrzeźwy. Ograniczenie wjazdu i  tworzenie kolejnej bariery stworzy kolejne kłopoty  z wjazdem
na Nowy Rynek  dla wystawców.
 Radny Krystian Cipiński  było to największe Księżackie Jadło. Gratulacje dla Pana  Michała
Zalewskiego i Burmistrza  ponieważ wykonawców zaproponowali sami  mieszkańcy. 
Radna  Zofia  Krocz  zapytała   czy  na  duże  imprezy  miejskie  są  przewidziane  piesze  patrole
policyjne.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz potwierdził, że są przewidziane piesze patrole policji
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Radna  Zofia  Wielemborek  w dniu   2  września  br.  Łowicz   odwiedził  Premier  RP  Mateusz
Morawiecki. Zapytała dlaczego nie został zaproszony pan Krzysztof Kaliński Burmistrz,  który jest
gospodarzem miasta. 
Pogratulowała  organizatorom Łowickiego Półmaratonu Jesieni, wspaniałej organizacji i świetnego
dopingu  dzieci  i  młodzieży.  Uczestnicy  byli  bardzo  zadowoleni.  Duże  pakiety  miła  atmosfera
bardzo dobra pogoda. 
Przewodniczący Rady Michał Trzoska był osobą  zgłaszającą  zgromadzenie publiczne i  taki był
charakter spotkania dotyczący wyborów i ogłoszenia kandydata na Burmistrza.
Pan Krzysztof  Kaliński Burmistrz  podziękował za organizację   półmaratonu i  poinformował
Pani Zofia Wielemborek jako jedyna Radna  przebiegła półmaraton.

Przewodniczący Rady Michał Trzoska  poinformował, że Rada Miejska przyjęła Informację 
o działaniach w okresie między Sesjami.

Ad. 8
Interpelacje, zapytania, sprawy różne.
Radny Jerzy Stobnicki  zaproponował  aby w tym momencie oddać głos mieszkańcom , którzy
przybyli na sesję.
Przewodniczący Rady Michał Trzoska  zaproponował przegłosowanie tej propozycji. 

16 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Rada  Miejska większością głosów zadecydowała o oddaniu  głosu mieszkańcom, którzy 
przybyli na Sesję Rady Miejskiej. 
Pan  Tomasz Burzykowski  odczytał list otwarty mieszkańców, który złożyli do Burmistrza 
Miasta. 

( stanowi załącznik)
Pani Irena Charążka  nie było by tego problemu gdyby w 2015 roku mieszkańcy   wiedzieli  
o planowanym ruchu tirów w  ul. Dmowskiego, że nie są tam planowane ekrany dźwiękochłonne
dowiedzieli się  tym w lipcu br.
 Koleżanka  z  mężem  wystosowała  w  tej  sprawie   pismo  do  Urzędu   i  uzyskała  odpowiedź
potwierdzającą. Odczytała treść odpowiedzi.  
W powyższej  sprawie  była  u  Posła  RP  Janusza   Wojciechowskiego,  przedstawiła  sytuację   w
Łowiczu.   Miasto nie powinno być bardziej zanieczyszczone. Mieszkańcy są otwarci  i czekają  na
współpracę.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz  stwierdził , że apelowanie o rozwagę i opamiętanie ma swój
podtekst.  Budowa  wiaduktu  w  Łowiczu  w  planie  została  ujęta  w  1965  roku  a  w  tym  planie
współczesnym w 1991 roku. Wiadomym jest że lepiej żyje się  w mieście spokojnym  i cichym.  
Gdy w Łowiczu powstawały zakłady produkcyjne takie jak ZPOW, Mleczarnia  były to obrzeża
miasta a teraz jest to centrum miasta.
Gdyby Agros  Nova nie  rozpoczęła  rozbudowy zakładu  i  budowy magazynów  to  zakończyłaby
działalność w Łowiczu. To decyzją Rady Miejskiej włączono Agros Nowa do Łowickiej  Strefy
Ekonomicznej. 
Pani Magdalen Drobnik-Pudłowska o planowanym ruchu tirów  dowiedziała  się pierwszego dnia
wakacji. Rada Miejska o budowie wiaduktu rozmawiała w 2015 roku. Przejrzała protokoły z sesji
Rad i  wie jak Rada  pracuje, rozmawiała z różnymi osobami. W lipcu 2016 Rada Miejska zmieniła
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plan  zagospodarowania terenu. Nie wszyscy Radni głosowali „za”  trzech Radnych wstrzymało się
(pomyśleli ) Rady Siewiera , Pięta i Wójcik. Zabrakło konsultacji z  mieszkańcami a mieszkańcy na
Radnych głosowali. Nie chce źle mówić o firmie Maspex. Szanuje firmę, która chce coś zrobić. Jest
socjologiem i  zrobiła  badanie socjologiczne  i  tyko dwie osoby wiedziały o planowanym ruchu
tirów.  Jest XXI wiek trzeba jakoś żyć a tu  200 tirów dziennie. 
Obawia się o swoje zdrowie i życie. Z miasta  uciekają ludzie około 500 osób wyjeżdża do innych
dużych miast. Cała nadzieja w Radzie Miejskiej, poprosiła o pomoc.
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz  stwierdził, że to nie 500 osób wyjeżdża a ponad  100 młodych
osób  wyjeżdża z Łowicza za pracą.   W ciągu 8 lat  w mieście  podwoiła  liczba samochodów.  
w mieście. Przyzwyczaili się wszyscy do jeżdżenia samochodami wszędzie. W mieście mało jest
lasów, chociaż dużo posadzono nowych drzew w mieście. Będą nasadzane nowe drzewa i krzewy
wzdłuż ul. Dmowskiego. 
Radny Jakub Wolski  poinformował że zaraz napije się herbaty na uspokojenie którą przyniósł na
dzisiejszą  sesję  Radny  Jerzy  Stobnicki  bo  nie  może  już  słuchać  opowieści  Burmistrza.
Mieszkańcom  którzy  przyszli  na  Sesję   chodzi  o  proste  sprawy,  żeby   tiry   nie  jeździły  po
wiadukcie. Wiadukt  w Łowiczu to historia wielu ludzi. W roku 1986 roku  jego rodzina została
wyrzucona
 z domu bo w 1987 roku miała rozpocząć się budowa wiaduktu. Przez 12 lat Burmistrz  przypina
sobie ordery za  budowę wiaduktu. Radni nie byli   informowani o planowanym ruchu tirów na
wiadukcie. Rada Miejska z troski o utrzymanie miejsc pracy zgodziła się na rozbudowę i budowę
magazynów „ Maspexu”.  
Nie ma sensu upierać się przy dopuszczeniu ruchu tirów na wiadukcie. Niech dojeżdżają drogami
dotychczasowymi do czasu wybudowania obwodnicy zwłaszcza że prezes Maspexu zapewniał, że
liczba tirów nie wzrośnie. 
Radna Zofia Kroc  mieszkańcy którzy przyszli na sesję są z dzielnicy miasta w której mieszka
Radna. Poniżej cytowana wypowiedź Radnej: „Chciałabym odnieść do odczytanego pisma i tego
oddalonego  protestu  mieszkańców,  którzy  dziś  na  sesję  przyszli.  Uważam,  iż  za  mało  było
konsultacji  społecznych  odnośnie  budowy magazynów wielkopowierzchniowych  Maspex.  Zaraz
w  pierwszym  roku  sprawowania  mandatu  złożyła  interpelację  o  powołanie  Społecznej  Rady
Konstytucyjnej, w skład której wchodziliby przedstawiciele Zarządów osiedli. Wniosek upadł, Pan
Burmistrz  uważał,  iż  funkcjonuje  już  Rada Gospodarcza  i  kolejne  ciało  społeczne  nie  jest  już
potrzebne. Zarządy osiedli są jednostką pomocniczą dla p. Burmistrza i dla każdego radnego. To
Zarządy  mają  większy kontakt  z  mieszkańcami.  Ostatnio  odbyły  się   konsultacje  z  Zarządami
osiedli odnośnie regulaminu budżetu obywatelskiego i to bardzo dobrze.
Szkoda,  że  nie  zarządzono  wydania  opinii  przez  Zarządy  odnośnie  budowy  magazynów
wysokopowierzchniowych Maspex (dziś może mieszkańcy nie musieliby przychodzić, bo mieliby
większą wiedzę).”

Radny Leszek Plichta  uważa, że budowa wiaduktu to zasługa przede wszystkim pana Burmistrza.
Dobrze że firma Maspex zainwestowała w Łowiczu , inaczej zakładu już by nie było w mieście.
Poprzednie firmy nie inwestowały czerpały tyko zyski i odchodziły. Obecnie w zakładzie pracuje
600 osób, gdyby zakładu nie było te osoby zostały by bez pracy. Nie należy podważać budowy
magazynu Maspeksu. Zgadza się że utrudnieniem będzie ruch tirów i o tym należy dyskutować .
 Radny Marek Boroski jest proste rozwiązanie ale już nie dla obecnej  Rady. Przed oddaniem  do
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użytku  wiaduktu   należy   wybudować  obwodnicę   ul.  Kolejowej  .  Wówczas  tiry  będą  szły
obwodnicą. 
Pan Krzysztof Kaliński Burmistrz -  wiadukt to wspólna inwestycji PKP PLK i dofinansowanie
miasta jest w ¼,  budowę prowadzi kolej  do końca 2020 roku. Po zakończeniu  budowy wiadukt
zostanie przekazany miastu zgodnie z podpisaną   umową z PKPPLK.  Wówczas miasto może
decydować czy docelowo  wpuścić tiry na wiadukt czy nie. 
Ulica Kolejowa będzie priorytetem w budżecie po 2019 roku. 
Radny  Robert Wójcik przypomniał rozmowę z  Prezesem „Maspexu” Jarosławem  Samselem
którego zapytał, dlaczego  nie chcą terenu na Łowickiej Wsi, wiele czynników  miało na to  wpływ
miedzy innymi bliskość ZEC i pary wodnej  oraz ujęcie wody.  Pytał czy firma dołoży do budowy
obwodnicy, odpowiedział że byłby to precedens. Mówił przy uzgodnieniach z ZEC, że będzie 100
tirów dziennie. 
Obecnie  należy  zrobić  wszystko  (  to  pod  adresem  przyszłej  Rady  Miejskiej  i  przyszłego
Burmistrza) aby te uciążliwości zmniejszyć i zająć się tym problemem.
Radny Mariusz Siewiera pogratulował mieszkańcom zaangażowania i pokazania problemu. Już 
w roku 2015 trzeba było planować budowę obwodnicy  w ul. Kolejowej i pomyśleć o ekranach
dźwiękochłonnych. Przy planowaniu należy pewne rzeczy przewidywać, Burmistrz  w tym celu
dysponuje sztabem urzędników.. 
Burmistrz dysponuje ku temu odpowiednimi służbami a tego przewidywania zabrakło. Wiadukt jest
kolejowy ale  drogi  dojazdowe są miasta  i  na  nich  można  postawić  znak zakazu ruchu tirów.  
Radna  Karina  Sędkowska  –  Staszewska    na  sesji  Rady   z  na  której  byli  przedstawiciele
„Maspexu” proponowała transport koleją. Było by to dobre rozwiązanie ze względu na środowisko.
Ale  transport  kolejowy wymagał  miejsca  załadunku  i  rozładunku  towaru  przy  PKP.  Transport
kołowy jest  najtańszy
Radny  Krystian  Cipiński   wypowiadają  się  dzisiaj  Radni  którzy  nie  byli  na  spotkaniu
 w „Maspexe”. Nie ma obawy że  będzie więcej tirów wie to z rozmowy z Dyrektorem, że liczba
tirów nie wzrośnie. Póki co  tiry mają wytyczone trasy dlaczego miały by je  zmieniać i jechać
wiaduktem.  Zastanawia  się   czy  obecnie   przy  każdej  drodze   należy  stawiać   ekrany
dźwiękochłonne. 
Radny Mariusz Siewiera  nie był na spotkaniu  w „Maspexe” ponieważ  pracuje w tym czasie.
Przy takiej drodze przy tak dużym natężeniu ruchu można było pomyśleć o ekranach.
Pan Dariusz Panek Dyrektor Agros Nowa   zakład  w tym miejscu istnieje od 1965 roku. W tym
zakładzie  pracuje 22 lata,  do tej  pory nie było właściciela który zainwestował by takie środki,
gdyby nie „Maspex”  to zakładu  by nie było. Obawy  o wzrost liczby samochodów  i wysoki obiekt
magazynu  są  nieuzasadnione.  W zakładzie  pracuje  ok.  600 osób.  Zakład  skupuje  surowiec  od
rolników   z regionu.
Radny Paweł Pieta jest to  odwracanie  kota ogonem  chodzi o tiry a nie o „Maspex”.
Radny Dariusz Dzik solidaryzuje się  z mieszkańcami  istotnie  problemem będzie ruch tirów,
należy zabezpieczyć ulice ekranami. Podatki z zakładu zostaną w Łowiczu.
Radny Mariusz Siewiera  ta dyskusja odbiega od tematu przewodniego. Odwiedziny w zakładzie
nie spowodują  mniejszej  ilość tirów. 
Przewodniczący Rady Michał Trzoska zgłosił wniosek  o zamkniecie dyskusji .

 14 „za” 6 „przeciw” 0 „wstrzymujących” 
Dyskusja  w tym temacie większością  głosów została zamknięta.
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 Przewodniczący  Rady  Michał  Trzoska poinformował,  że   do  Rady  Miejskiej  wpłynęły
następujące pisma:

1.Wniosek komisji statutowej aby projekt statutu Miasta Łowicza  skierować do zaopiniowania  na
posiedzenia  komisji  w  miesiącu  październiku  br.  a  następnie  na  Sesję  Rady  Miejskiej  (nawet
zwołanej  w trybie nadzwyczajnym).
Zwrócił  się  z  zapytaniem  czy  odpowiadałoby  Radnym  zwołanie  Sesji  Rady  na  początku
października br. Posiedzenie Komisji odbyło by się 2 godziny  przed Sesją. 
Radny Leszek Plichta stwierdził, że to bardzo dobry pomysł i zaproponował aby Sesja odbyła się
w dniu 5 października 2018roku.
Radny Krzysztof Janicki  zwrócił się z prośbą  jak wpłynie do Urzędu Miejskiego odpis wyroku
sądu wraz z uzasadnieniem  dot. zmiany nazwy ulicy  na osiedlu Górki, to chciały wprowadzić pod
obrady Sesji w dnu 5 października br. projekt uchwały w sprawie skierowania skargi kasacyjnej do
Naczelnego Sadu Administracyjnego. Takie są oczekiwania mieszkańców. 
Przewodniczący Rady Michał Trzoska- zaproponował  aby wspólne  posiedzenia komisji odbyły
się w dniu 5 października 2018 r. o godz. 10- tej a Sesja o godz. 12-tej.

18 „za” 2 „przeciw” 1 „wstrzymujący”  
Ustalono większością głosów że Sesja Rady odbędzie się w dniu 5 października 2018roku o godz. 
12-tej, natomiast wspólne posiedzenie Komisji o godz.10 tej.

2. Skarga Pana Zenona Pawłowskiego   w sprawie  usypania dużego nasypu o wys.12 m na granicy 
jego działki .
3.  Pismo z Regionalnej Izby Obrachunkowej  w sprawie opiniowania projektów aktów 
normatywnych dot. interesów przedsiębiorców  przez Rzecznika  Małych i Średnich 
Przedsiębiorców.
4.  Pismo  Pana  Janochy  Kierownika  Orkiestry  Symfonicznej  SONUS   dot.  propozycji  dalszej
współpracy  z miastem.
5. Pismo Pana Stanisława Misiaka dot. porządku  wydzierżawionego odcinka  ulicy Żwirowej.
Powyższe pisma  znajdują się w Biurze Rady. 

Radny Jakub Wolski  złożył wniosek o przerwę 15 minut.
 Przewodniczący  Rady Michał Trzoska poddał pod głosowanie  wniosek o przerwę.
 

10 „za” 9 „przeciw” 2 „wstrzymujące”  

Przewodniczący  Rady  zarządził przerwę do  godz. 19,55.
Radny Leszek Plichta:  podziękował za współpracę członkom komisji Mieszkaniowej i Socjalnej,
której  był  przewodniczącym.  Była  to  bardzo  odpowiedzialna  praca  związana  m.in.  
z przyznawaniem mieszkań socjalnych i komunalnych. Przyznał, że w komisji nie było podziałów,
obrady  były  zgodne  i  przebiegały  spokojnie.  Podziękował  Panu  Burmistrzowi  za  otwartość  
i  przyjmowanie sugestii,  Pani Jadwidze Kardjalik z Biura Rady za współpracę.  Wymienił  także
Panią Alinę Guszlewicz Naczelnik Wydziału Spraw Lokalowych, Panią  Joannę Mikę Dyrektora
Zakładu Gospodarki Mieszkaniowej. Przekazał swoją osobistą refleksję mówiąc, że bycie Radnym
Rady  Miejskiej  było  dla  niego  ogromnym  wyróżnieniem  i  zaszczytem,  a  także  fantastyczną
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przygodą.  Poznał  urzędników  Urzędu  Miejskiego,  współpracował  z  wieloma  ludźmi,  zgłaszał
wnioski formalne, które udawało się przeforsować.
Radna Zofia Kroc   złożyła 4 wnioski do projektu budżetu miejskiego na 2019 rok. Poprosiła  
o zabezpieczenie środków finansowych w budżecie miasta na 2019 rok na renowację kamienicy
przy ul. Tkaczew 13, wykonanie nakładki asfaltowej na ul. Klickiego od nr 46 do 48 oraz na ulicy 
Pałacowej. Poinformowała o wspólnym wniosku, który  złoży z Radnym Jerzym Stobnickim na
rewitalizację  ulicy  Zduńskiej.  Zadała  także  pytania  dot.   oficjalnego  odbioru  ronda  i  ulicy
Dmowskiego. Czy już wiadomo jaka będzie nazwa ronda?  Zapytała o sprawozdania z działalności
zarządów osiedli, czy należy je składać do urzędu czy przedstawiać na spotkaniach 
z mieszkańcami.  Przekazała też pytanie od mieszkańców dot.  kosztów organizacji  Księżackiego
Jadła.
Krzysztof  Jan  Kaliński  Burmistrz  Łowicza   odpowiedział  Radnej  Zofii  Kroc,  że  odbiór  
i  otwarcie ulicy Dmowskiego zaplanowane jest  na 15-17 października 2018 r.  Nie ma jeszcze
nazwy  dla  ronda.  Sprawozdanie  z  działalności  zarządu  należy  przedstawić  na  spotkaniu
osiedlowym z mieszkańcami. 
Radny  Henryk  Zasępa  przypomniał   o  sprawie  dot.   szkła  magazynowanego  na  Blichu  
w pobliżu  Polmoblichu.  Przeczytał  w Dzienniku Łódzkim tygodniku   ITS wypowiedź  radnego
Krzysztofa  Igielskiego,  który  jest  z  jego  dzielnicy   i  uznał  za  swój  największy  sukces
termomodernizację Przedszkola Nr 5. 
Radny  Krzysztof  Igielski:  odpowiedział,  że  dziwi  go  pytanie  Pana  Henryka  Zasępy  gdyż
informacja zawarta w prasie jest jedynie interpretacją redaktora, nie stanowi jego wypowiedzi. 
Radny Henryk Zasępa: odpowiedział,  że faktycznie radny Krzysztof  Igielski kontaktował się  
z nim w tej sprawie, ale w rozmowie z redaktorem poinformował, że jest to ich wspólna inwestycja.
Zapytał czy to prawda?
Przewodniczący Rady Michał Trzoska wyraził swoją opinię twierdząc, że Sesja Rady Miejskiej
nie jest dobrym miejscem na wyjaśnianie takich spraw. 
Radny Krzysztof Igielski Radni nie powinni sobie skakać do gardeł, ponieważ w tym momencie
najważniejsze  powinno  być  dziecko,  które  aktualnie  w  cywilizowanych  warunkach  może
uczęszczać do przedszkola. Przyznał, że jest to zasługa 21 radnych a żaden z nich nie sponsorował z
prywatnych  pieniędzy  tej   inwestycji.   Powiedział,  że  poruszał  temat  termomodernizacji
Przedszkola nr 5 w trakcie spotkań zarządu osiedla, a  także był to jeden
 z punktów klubu Prawa i  Sprawiedliwości  w Łowiczu. Zaznaczył,  że  wpis w prasie jest  dość
niefortunny a poruszanie tego tematu na sesji Rady Miejskiej jest dla niego dziwne. Powiedział, że
sprawy polityczne nie powinny przesłaniać dobra dziecka. 
Radny Henryk Zasępa: odczytał wypowiedź Pani Dyrektor przedszkola nr 5 w Łowiczu.
”Czytając ten artykuł odniosłam wrażenie, że są to niepełne informacje, wyżej wymieniony radny
napisał, że największym jego sukcesem jest termomodernizacja Przedszkola nr 5. Jako Dyrektor
bardzo usilnie od 10 lat zabiegała o tą inwestycję. Od 4 lat do współpracy zaprosiła wszystkich
radnych  z  dzielnicy,  na  spotkaniach  byli  obecni  :  Henryk  Zasępa,  Marek  Boroski
 i  Przewodniczący Zarządu Osiedla Krzysztof  Gałusa. Były dwa takie spotkania w Przedszkolu
 i 2 takie spotkania z Panią Dyrektor Mostowską i Panem Burmistrzem. Gdy zostały przyznane
środki w budżecie  i  zaczęły się prace projektowe, Ci dwaj Radni bardzo często byli  na terenie
Przedszkola i  doglądali  postępów prac.  Nie mówiąc już o Panu Burmistrzu,  który kilka razy  
w tygodniu doglądał budowy. Pan Igielski w ostatnim roku szkolnym przyprowadzał siostrzeńca do
Przedszkola i kilka razy ze mną rozmawiał i pytał na jakim etapie są prace. Nie wiem jak wyglądały

29



posiedzenia  innych  komisji  dotyczące  tej  sprawy.  Mogę jednak stwierdzić  iż  z  całą  pewnością
najwięcej pracy w powstanie tej termomodernizacji włożyli: Pan Burmistrz Krzysztof Jan Kaliński,
Henryk Zasępa i Pan Marek Boroski.”
Radny Henryk Zasępa odczytał wypowiedź Pani Dyrektor, otrzymał informację od mieszkańców
osiedla, że nie można sobie przypisywać zasług w inwestycję, w którą się nie włożyło wysiłku. 
Przewodniczący Rady Michał Trzoska Sesja Rady Miejskiej to nie miejsce na rozwiązywanie
osobistych spraw dot. tego kto ma większe zasługi związane z termomodernizacją Przedszkola nr 5.
Powiedział, że czuje zażenowanie taką sytuacją. 
Radny Jakub Wolski odczytał wierszyk, który dostała do nauki na pamięć jego najmłodsza córka
w  przedszkolu.  Wierszyk  z  okazji  zbliżającego  się  dnia  nauczyciela.  Odczytał  wierszyk  
i powiedział, że Pani Dyrektor jest od roku w przedszkolu przy targowicy i za jej czasów  nie dzieje
się najlepiej. Stwierdził, że kiedyś w tej placówce był porządek i dzieci i rodzice traktowani byli
bardzo dobrze. Stwierdził  że nauka takich wierszyków o Pani Dyrektor, która pełni swoją funkcję
od roku jest żenujące. 
Wiceprzewodniczący Rady Mark Boroski stwierdził , że rzeczywiście wpis w prasie lokalnej był
niefortunny  i  nie  można  sobie  przypisywać  sukcesów  przy  których  się  nie  uczestniczyło.
Największym sukcesem osobistym  Radnego jest ulica Grabowa. 
Radny Jerzy  Stobnicki   zwrócił  się  do  radnych,  że  zachowują  się  jak  dzieci  w piaskownicy.
Myślał, że ta sesja skończy się sympatycznie. 
Radny Mariusz Siewiera w imieniu Pana Lecha Aniszewskiego zgłosił dwa wnioski do projektu
budżetu Miasta Łowicza na 2018 rok, które odczytał. Pierwszy wniosek dot. wybudowania wiaty
rowerowej na 80 rowerów wraz z monitoringiem przy Szkole Podstawowej nr 2 w Łowiczu. Drugi
wniosek dot. czystości powietrza i zakupu czujników oraz podłączenia ich do systemu Airly (dane 
 o jakości powietrza).
Radna Zofia Wielemborek wspólnie  z radnym Dariuszem Dzikiem złożyła wniosek do projektu
budżetu  miasta  na  2019  dot.  dróg  dojazdowych  do  wiaduktu,  oświetlenie  przy  dworcu
przedmieście, złagodzenie łuku przy Firmie SIB, dobudowanie skrzydła budynku Przedszkola nr 2
z  przeznaczeniem  na  salę  zabaw  ruchowych  dla  dzieci,  budowa  zatoki  parkingowej  poprzez
przesunięcie  chodnika  przed  
Przedszkolem nr 2 w Łowiczu oraz uporządkowanie osiedlowego placu zabaw. 
Radny  Krystian  Cipiński złożył  ustny  wniosek  o  możliwość  powołania  interdyscyplinarnego
zespołu ds. spraw uaktualnienia strony Wikipedia dla miasta Łowicza.
Radny Krzysztof Olko podziękował za sprawne działanie ZUM u. 
Radny Robert Wójcik poprosił o odnowienie słupów przy stacji Przedmieście.
Przewodniczący Rady Michał Trzoska poprosił o ustawienie wiaty na  ul. Łódzkiej.
Krzysztof  Jan  Kaliński  Burmistrz powiedział,  że  firmy  mają  bardzo  dużo  pracy  związanej  
z realizacją projektów unijnych i były już prośby o  wiatę na ul. Łódzkiej, zostanie ona wykonana
przed 20.10.2018 r. ale trzeba jeszcze poczekać.
Radny Krzysztof Wieteska poprosił o zwrócenia uwagi na stan  ławek na ul. Bolimowskiej są
wyrywane i przenoszone w różne miejsca.
Radny Dariusz Dzik  poprosił o dosadzenie  platana na ul. Starzyńskiego. Zwrócił się z prośbą 
 o docenienie Pań z Biura Rady, które zawsze pomagały w przygotowaniu materiałów dla Radnych.
Radny Paweł Pięta zapytał czy możliwe jest wieszanie plakatów wyborczych w strefie ochrony
konserwatorskiej w obrębie Starego Rynku. 
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Pan Maria Więckowska Sekretarz Miasta zgodnie z kodeksem wyborczym można prowadzić
kampanię  wyborczą  polegającą  na  plakatowaniu  miasta,  tylko  i  wyłącznie
 w miejscach na które zgodę wyrazi właściciel. Nie ma informacji na temat strefy konserwatorskiej.
Natomiast  jeśli  jest  to  grunt  miejski  należy  zapytać  o  zgodę  Burmistrza  Miasta  Łowicza.  
Zaznaczyła, że nie można samowolnie stawiać i wieszać bannerów wyborczych na gruntach miasta
lub w innych miejscach do tego nie przeznaczonych,  podlega top  każe grzywny.
Radny  Jakub  Wolski  zapytał  Burmistrza  czy  wyrażał  zgodę  na  zawieszanie  bannerów  pod
tablicami. 
Pan Maria Więckowska Sekretarz Miasta według  niej plakaty powinny wisieć na tablicy czyli 
w miejscu do plakatowania, a nie pod nią. 
Bogusław Bończak  poprosił  o zakończenie dyskusji,  poinformował że jego zdaniem w dobrym
tonie byłoby nie wieszanie żadnych bannerów wyborczych pod tablicami. 

Ad. 9
Ustalanie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej.
 Rada Miejska ustaliła termin następnej Sesji na dzień 5 października 2018 r. o godz. 12 tej. 

Ad. 10
Przewodniczący Rady Miejskiej Michał Trzoska podziękował za dyskusję i udział w obradach.
Na tym zakończono obrady LXIII Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

 
Protokołowała:                     Sekretarz Sesji :                            Przewodniczący Rady

Jadwiga Kardjalik                         Krzysztof Igielski                               Michał Trzoska

Katarzyna Słoma 
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